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ایمیدرو از اطلاعات اکتشافی انرژی اتمی استفاده کند 
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تحریم نفت 
تهدید یا فرصت؟

ب��ا توجه به موقعیت ژئوپلتی��ک، جمعیت، انرژی، 
جاده و راه آهن و دسترس��ی ب��ه آب های بین المللی 
و...، ای��ران در وضعیت خاص��ی قرار گرفته که امکان 
تحری��م موث��ر را از بی��ن ب��رده و به همی��ن دلایل، 
تحریم ها تاکنون نتوانس��ته اند کشور را فلج کنند. اما 
پرس��ش اصلی این اس��ت که ما در مقابل تحریم ها 
فق��ط مقاوم��ت کنیم ی��ا در جس��ت وجوی راهکار 
 )GDP(دیگری باش��یم؟ تولی��د ناخال��ص داخلی
 ، 2017می��ادی)1395-96(  س��ال  در  ای��ران 
۴۴7.7میلی��ارد دلار ب��وده ک��ه ب��ر اس��اس س��ند 
چش��م انداز 20 ساله جمهوری اسامی ایران تا سال 
2025میادی)1۴0۴خورش��یدی( باید GDP ایران 
ب��ه 2ه��زار و 700 میلیارد دلار برس��د و نرخ رش��د 
متوس��ط س��الانه ۸ درصد هدف گذاری شده است. 
وابس��تگی ایران به نفت بسیار زیاد است و این مقدار 
زیاد وابس��تگی، دش��منان را به طم��ع تحریم نفت 
انداخته است. ایران با توجه به گستردگی بسیار زیاد 
ک��ه آن را در رتبه هجدهمین کش��ور پهناور جهان 
قرار داده اس��ت؛ فرصت ه��ا و ظرفیت های دیگر نیز 
دارد. مع��دن یکی از بزرگ تری��ن موهبت های الهی 
اس��ت که می توانیم این فرصت بالق��وه را به فرصت 
بالفع��ل تبدیل کنی��م. ایران، بهش��ت بالقوه معادن 
اس��ت اما س��هم معدن در GDP ایران بسیار ناچیز 
و حدود 0.7درصد اس��ت. راهکار افزایش چشمگیر 
تولید ناخالص داخلی و ایجاد رفاه در کشور در زمان 
کوتاه، بالا بردن س��هم معدن در GDP است و کلید 
بالابردن س��هم مع��دن، توجه منطقی به اکتش��اف، 
اس��تخراج و ف��رآوری اصولی و علمی معادن اس��ت. 
لازمه تحق��ق این امر، توجه بیش��تر ب��ه نخبگان و 
ش��رکت های دانش بنیان به ش��مار می رود. ایران در 
بی��ن 15کش��ور دارای منابع غنی و بالق��وه معدنی 
جه��ان قرار گرفته اس��ت که براس��اس گزارش های 
بین المللی، یکی از تامین کنندگان مهم مواد معدنی 
به ویژه آهن، مس، س��رب و روی در 30تا 50 س��ال 
آین��ده خواهد ب��ود. ای��ران در برگیرنده بخش��ی از 
کمربندهای فلززایی جهان شامل ذخایر مس، آهن، 
سرب و روی، کرومیت و طاست. پیشینه معدنکاری 
در ایران به 6000 سال قبل باز می گردد اما متاسفانه 
فقط 6درصد ایران اکتشاف سیستماتیک شده است. 
لازم است این نکته اساسی را برای پیدا کردن مسیر 
درست پیشرفت و تعالی کشور عزیزمان دوباره یادآور 
ش��وم که راهکار مقابله با تحریم ها، فقط مقاومت در 
مقابل تحری��م نبوده و باید با ن��گاه عالمانه، حرکت 
رو ب��ه جلو خود را با ش��تاب زیاد ادام��ه دهیم و این 
ممکن نیس��ت مگر ب��ا نگاه عالمانه ب��ه معدن. تمام 
ارکان دولت��ی و خصوصی باید در دوران تحریم نفت 
از تمام ظرفیت ها برای بالابردن سهم معدن و صنایع 
معدنی در GDP ایران استفاده کرده و تحریم نفت 

را به فرصت کاهش وابستگی به نفت تبدیل کنند.
منبع: فلزات آنلاین

بهره برداری از ۴ کارخانه 
فرآوری مس در جیرفت

فرماندار جیرفت با بیان اینکه ۴ کارخانه فرآوری 
مس در شهرستان جیرفت تا پایان سال و اوایل سال 
آینده بهره برداری می ش��ود، گفت: زیرساخت های 
توس��عه در جیرفت تکمیل شده و شهرک صنعتی 
جیرفت با 500 هکتار زمین آماده س��رمایه گذاری 
است. به گزارش تسنیم، احمد امینی روش، با اشاره 
به اینکه جیرف��ت 2۴5 هزار نفر جمعیت دارد که 
1۴5 هزار نفر در ش��هر جیرفت و بقیه در روستاها 
ساکن هستند، اظهار کرد: جیرفت خاستگاه تمدن 
بش��ریت اس��ت و جیرفت را با تمدن و گردشگری 
می شناسند زیرا جاذبه های گردشگری زیادی دارد. 
وی با بیان اینکه 60 درصد جمعیت این شهرستان 
در روس��تاها زندگی می کنن��د و 335 دهیاری در 
شهرس��تان جیرفت وج��ود دارد، گفت: از آنجا که 
کش��اورزی در این شهرستان جایگاه ویژه ای دارد، 
الگوی تغییر کش��ت در این شهرس��تان در برنامه 
اس��ت و درحال حاضر هزار هکتار سطح زیر کشت 

گلخانه ای در جیرفت قرار دارد.
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احد علیخانی
مشاور شرکت معدنی و صنعتی صبانور

یادداشت

خبر

 محبوبه ناطق: 
خ��داداد غریب پور، رئیس هیات عامل ایمیدرو 
در س��ی و س��ومین کمیس��یون معدن و صنایع 
معدنی اتاق ایران، از نمایندگان بخش خصوصی 
معدن خواس��ت مش��کات و چالش های خود را 
به صورت گ��زارش مکتوب در اختی��ار وی قرار 
دهن��د تا آنچه در ایمیدرو قاب��ل پیگیری و حل 
است، انجام شود. در غیر این صورت در جلسات 
مش��ترک ایمیدرو ب��ا وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت یا س��ایر س��ازمان های مرتبط با مشکل 
معدن��داران و صنعتگران معدنی، مطرح ش��ده و 
راه حلی برای آن مورد بررس��ی ق��رار گیرد. وی 
ناچ��ار به ترک نشس��ت به دلیل جلس��ه با وزیر 

صنعت، معدن و تجارت شد.
غریب پ��ور در این جلس��ه از آخری��ن اقدامات 

ایمیدرو در این زمینه خبر داد.
افزایش�سرمایه�صندوق�بیمه�معدنی���

با�هدف�حمایت�از�معدنکاران
رئیس هی��ات عامل ایمیدرو در این نشس��ت 
اع��ام کرد: سیاس��ت م��ا در ایمی��درو به طور 
مشخص استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 
با ش��تاب و انس��جام بیش��تر خواهد بود چراکه 
اعتق��اد داریم تحقق این مهم، مش��وق توس��عه 

اقتصادی کشور است. 
خ��داداد غریب پ��ور افزود: نقش م��ا به عنوان 
ایمیدرو، ارائ��ه خدمات به فعالان بخش معدن و 
صنایع معدنی و نقش بخش خصوصی، همفکری 

با دولت است.
وی با بیان اینکه در الگوی مش��ارکت ایمیدرو 
و بخش خصوصی باید اولویت ها مشخص شوند، 
اظهار کرد: مش��ارکت بخ��ش خصوصی و دولت، 
در رفع موانع و تس��ریع عملیات  اجرایی پروژه ها 

موثر خواهد بود.
رئیس هیات عامل ایمیدرو 
با اشاره به توسعه همکاری  
ایمیدرو با دانش��گاه ها در 
بخ��ش مع��دن و صنای��ع 
و  مع��دن  گفت:  معدن��ی 
صنای��ع معدن��ی، ح��وزه 
پیش��ران اقتصاد کشور است و در راستای رشد و 
توسعه پایدار، باید پیوند اقتصاد معدنی و دانشگاه 

را مورد توجه قرار داد.
افزایش�سرمایه�صندوق�بیمه�معدنی��

غریب پور در بخش دیگری از صحبت های خود 
از افزایش س��رمایه صندوق بیمه سرمایه گذاری 
و فعالیت های معدنی خب��ر داد و گفت: افزایش 
س��رمایه صندوق بیمه معدنی ب��ه ۴00 میلیارد 
تومان در دس��تور کار است و امیدواریم اقدامات 
صن��دوق، حمایت از بخش خصوصی را س��رعت 

بخشد.
ضرورت�توجه�به�اکتشاف��

مع��اون وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت از 
امض��ای تفاهمنامه با س��ازمان های انرژی اتمی 
و محیط زیس��ت در بخش اکتش��اف معادن خبر 
داد و عن��وان کرد: در زمینه اکتش��اف، تعامل با 
س��ازمان های ان��رژی اتمی و محیط زیس��ت در 
دس��تور کار قرار گرفته اس��ت. وی با بیان اینکه 
با برنامه ریزی های انجام شده، واگذاری پهنه های 
اکتشافی را ادامه خواهیم داد، افزود: ایمیدرو در 
حوزه اکتش��اف، اقدامات قابل توجهی انجام داده 

است. 
در این زمینه با کمک بخش خصوصی برنامه ها 

با شتاب بیشتری دنبال خواهد شد.
پیشنهاد�به�ایمیدرو��

رئی��س هیات عامل ایمیدرو، خطاب به فعالان 
بخش معدن و صنای��ع معدنی اعام کرد: بخش 
خصوصی، پیشنهادهای مربوط به بازار و صادرات 
بخ��ش معدن و صنایع معدنی را به ما اعام کند 
تا زمینه ایجاد ارزش افزوده، آماده و اثربخش��ی 
آن برای فعالان این حوزه و اقتصاد کشور محقق 
ش��ود. غریب پور ضم��ن تاکید بر زمینه س��ازی 
پیشرفت فناوری در بخش معدن و صنایع معدنی 
گفت: پیش��رفت فناوری، ایجاد ارزش افزوده در 
صنایع پایین دست این بخش را به همراه خواهد 

داشت.

تدویلن�طلرح�جاملع�ملس،�طلا،���
سرب�و�روی

در ادامه این نشست، بهرام 
شکوری، رئیس کمیسیون 
مع��دن و صنای��ع معدنی 
ایران ضمن  بازرگانی  اتاق 
تبری��ک ب��ه غریب پور در 
عام��ل  ریاس��ت  س��مت 
ایمیدرو گفت: ایمیدرو در زمینه حل مش��کات 
معدنداران چه در زمان آقای کرباسیان و چه در 
زم��ان آقای غریب پ��ور، از ظرفیت ه��ای زیادی 

برخوردار بوده و هست. 
وی افزود: کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگان��ی آمادگی دارد در ای��ن زمینه به اهداف 

مورد توجه این حوزه کمک کند. 
ش��کوری در بخ��ش دیگری از س��خنان خود از 
عنوان »ض��رورت تولی��د با ضایع��ات صفر« در 
بخ��ش معدن و صنایع معدنی ن��ام برد و در این 
باره گفت: هر چه تولیدات ما با ضایعات کمتری 
همراه باشد، ش��اهد کاهش باطله ها خواهیم بود 
و چ��اره ای نداریم ج��ز اینکه در ف��رآوری مواد 
معدنی به سمت اس��تفاده از فناوری هایی برویم 

که باطله ها را به صفر برساند.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی ایران، در ادامه گفت: با افکار توسعه ای 
رئیس هی��ات عامل ایمیدرو، ش��اهد اتفاق های 
خوب��ی خواهی��م ب��ود و ام��روز نمایندگان��ی از 
تشکل های معدنی در کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق ای��ران، حضور دارند ک��ه می توانند 

مشکات حوزه خود را مطرح کنند.
وی با اش��اره ب��ه اینکه در باطله های س��نگ 
آه��ن 20 درصد ماده معدنی وجود دارد، گفت: 
در جریان هس��تیم که س��ازمان ان��رژی اتمی 
اطاع��ات اکتش��افی خوب��ی دارد و می توان از 
این اطاعات اس��تفاده کرد. تا جایی که اطاع 
دارم، آقای کرباسیان نیز بخشی از این اطاعات 
را خری��داری کردند. اگر اطاع��ات انرژی اتمی 
در اختیار قرار بگیرد، بخش��ی از موازی کاری ها 

حذف می شود. 
ش��کوری ادامه داد: ایران را در جهان با فولاد 
نمی شناسند بلکه به نام طا، مس، سرب و روی 
می شناسند، بنابراین باید طرح جامع مس و طا 
نیز مانند طرح جامع فولاد که از س��وی شرکت 
فولاد تکنیک نوش��ته شد، نوشته شود و ایمیدرو 

نیز در این زمینه حمایت مالی کند.
امیدواریم�بودجه�افزایش�یابد��

قائم مقام ایمیدرو، گفت: برای چشم انداز فولاد 
یک پایش آناین در حال انجام است و مشخص 

کرده که 32 میلیون تن ظرفیت وجود دارد.
اردشیر سعد محمدی نیز در جلسه کمیسیون 
مع��دن و صنای��ع معدنی اتاق بازرگان��ی ایران با 
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: سنگان باید در 
۴ سال آینده به ۴0 میلیون تن تولید سنگ آهن 

برسد. از این رو باید به اکتشاف نگاه ویژه کرد.

وی اف��زود: اطاع��ات پهنه ه��ای مرب��وط به 
ایمی��درو براس��اس ش��رایط در اختی��ار بخش 
خصوصی ق��رار می گیرد اما داده ه��ای خام این 

اطاعات باید تحلیل شوند.
 به گفت��ه وی، کل بودجه 
9۸ ایمی��درو 33 میلیارد 
تومان اس��ت. آیا می توان 
همه نیازه��ای زیربنایی را 
ایجاد کرد؟ متاس��فانه 15 
درصد حق��وق دولتی هم 
برنگشته و هفته گذشته گفتند اوراق مشارکت 3 
ساله می دهند اما آیا پیمانکار، این اوراق را قبول 
می کند؟ وی اب��راز امیدواری کرد که نمایندگان 
مجلس شورای اس��امی کمک کنند تا این رقم 

بودجه افزایش پیدا کند.
وی در بخ��ش دیگ��ری از س��خنان خ��ود از 
واحدهای فعال به ویژه در زمینه گچ و سنگ های 
تزئینی خواس��ت در بخش خ��ود تحرکی ایجاد 
ک��رده و به س��مت تولی��د محص��ولات جدید و 
خاقان��ه برون��د تا وضعی��ت ب��ازار محصولات 
تولیدی این رس��ته نیز با در نظر گرفتن س��لیقه 
مش��تریان رش��د کند و از وضعی��ت فعلی خارج 

شود.
تفاهمنامه�با�ایمپاسکو�اجرایی�شود��

احمد شریفی، دبیر انجمن سنگ ایران نیز در 
این جلس��ه اظهار کرد: در گذشته، جلسه هایی با 
دکتر کرباسیان برگزار کردیم و امروز خوشحالم 
که آق��ای غریب پور نیز ن��گاه مثبتی به عملکرد 

ما دارند.
ب��ه گفته وی، اگر قرار اس��ت به اش��تغال فکر 
کنی��م در میان مع��ادن و صنایع کوچک جایگاه 

مهمی دارند.
ش��ریفی ادامه داد: یک تفاهمنامه با ایمپاسکو 
در زمینه معادن کوچک امضا کردیم. تقاضای ما 
این است که این تفاهمنامه محور قرار بگیرد تا با 

کمک ایمیدرو این بار به مقصد برسد.
بخش�خصوصی�اطاعات�می�خرد��

عضو هی��ات مدیره انجمن س��نگ آهن ایران 
گفت: اکتشاف به عنوان اساسی ترین موضوع در 
مع��دن آن طور که باید م��ورد توجه قرار نگرفته 
اس��ت. البته از آنجا که دس��ت دولت برای خرج  
ک��ردن بازت��ر از بخش خصوصی بوده، توانس��ته 
اقداماتی انجام دهد اما بخش خصوصی نتوانسته 
به جایگاه در خور خود در اکتش��اف دس��ت پیدا 

کن��د. قدیر قیافه در جلس��ه کمیس��یون معادن 
و صنایع معدن��ی اتاق بازرگانی ای��ران با رئیس 
هیات عامل ایمیدرو گفت: در چند سال گذشته، 
ایمی��درو به موضوع اکتش��افات عمومی به ویژه 
ژئوفیزیک هوایی به خوبی ورود کرده اس��ت. در 
ژئوفیزی��ک هوایی، درحال حاض��ر فعالان بخش 
خصوص��ی نیازمند دریاف��ت اطاعات منطقه در 

حوزه معادن خود هستند.
وی ادام��ه داد: بخش خصوصی آماده اس��ت 
ای��ن اطاعات را از دولت خریداری کند. در این 
صورت می تواند سنگ آهن مورد نیاز افق 1۴0۴ 

را تامین کند. 
نهضت اکتشاف نیز مانند نهضت فرآوری باید 
راه اندازی ش��ود و س��ازمان زمین شناسی در آن 
شرکت کند. در این زمینه می توان کنسرسیومی 
با حضور ش��رکت های ب��زرگ، ایمیدرو و بخش 

خصوصی تشکیل داد. 
قیافه گفت: متاسفانه در حوزه فرآوری، چیزی 
که م��ورد غفلت قرار گرفت��ه، باطله های معدنی 
اس��ت. با توجه به تکنیک های موجود، بس��یاری 
از باطله ه��ا را می توان ف��رآوری کرد. در حقیقت 
بخش خصوصی خواهان دستیابی به این باطله ها 

با کمک ایمیدرو برای فرآوری است. 
ستادهای�سیاست�گذاری�احیا�شود��

نایب رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
ات��اق بازرگانی ایران در این نشس��ت خواس��تار 
تس��هیل رابطه با ایمیدرو و تش��کیل جلسه های 

ماهانه با آن شد.
حس��ن حس��ینقلی گفت: در گذش��ته س��تاد 
سیاس��ت گذاری سرب و روی در وزارتخانه وجود 
داش��ت که بس��یار مفید ب��ود و به مع��اون وزیر 
دسترسی داش��تیم، رئیس شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی نیز در آن حضور داشت اما امروز این 
امکان وجود ندارد. خواس��ته ما این است که این 
ستادها احیا ش��وند و در این باره ضرورت وجود 
دارد. همچنی��ن باید مرکز تحقیق��ات و فرآوری 

گسترده شود.
حس��ینقلی ادام��ه داد: دس��تگاه های فرآوری 
زی��ادی در جه��ان وج��ود دارد ک��ه ای��ن مرکز 
می تواند آنها را وارد کند. وی گفت: صندوق بیمه 
س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی خوشبختانه 
فعال ش��ده اما متاسفانه س��رمایه آن کم است. 
به��ره ای که از معدنکار گرفته می ش��ود نیز باید 

مورد بازنگری قرار گیرد و کم شود.

تعادل�بر�هم�خورده�است��
یوس��ف مرادلو عضو کمیسیون معدن و صنایع 
معدنی ات��اق بازرگانی ایران گف��ت: صنعت روی 
۴75 ه��زار ت��ن ظرفی��ت نص��ب ش��ده دارد که 
22درص��د م��واد اولیه از ش��رکت تهی��ه و تولید 
م��واد معدنی ای��ران و معادن کوچ��ک و بقیه تا 
ظرفی��ت ۴5 درصد کارخانه ها به وس��یله واردات 
تامین می ش��ود. درحال حاضر همین میزان تولید 
کارخانه ه��ا 6 برابر نیاز کارخانه های داخل اس��ت 
اما تصمیم های اخی��ر، تعادل صادرات و واردات و 
فروش داخلی آن را بر هم زده اند. مرادلو افزود: از 
سوی دیگر ما محصول مان را با تهدیدات تعزیراتی 
در بورس عرضه می کنیم اما مش��تری نیست زیرا 
مش��تری ه��م از آن ط��رف مح��دود و محدودتر 
می ش��ود. وی ادامه داد: خواهش ما این است که 
پش��ت درهای بس��ته برای صنایع تصمیم گیری 
نش��ود. امروز کارخانه ها دچار مشکل شده اند و تا 

این لحظه ۸ کارخانه بسته شده است.
رضا جمش��یدی، رئیس کمیسیون معادن اتاق 
ارومیه نیز در این جلسه گفت: پهنه های ایمیدرو 
در اس��تان به دلیل کمبود وقت راکد ش��ده اند و 
فعالیت��ی نمی کنند. اگ��ر مقدور اس��ت می توان 

قراردادی با نظام مهندسی دراین باره نوشت.
وی ادامه داد: 3 س��ال اس��ت طرح س��نگبری 
بزرگ مقیاس، تدوین ش��ده اما هنوز کلنگ آن به 
زمین نخورده اس��ت. از طرفی به صادرات س��نگ 
کوپ که 3 مرحله روی آن فرآوری می ش��ود 70 
درصد تعرفه صادراتی بسته شده و در عمل، تمام 
مع��ادن را از توجی��ه اقتصادی انداخته اس��ت. از 
طرفی کارخانه فرآوری س��نگی ه��م وجود ندارد 
تا س��نگ های ک��وپ را در آن ب��رش بزنیم. پس 
ضرورت دارد هرچه زودتر واحد س��نگبری بزرگ 
به بهره برداری برسد تا مانع خام فروشی شود. بازار 
ه��دف، نزدیک ما اس��ت و می توانی��م به آن نفوذ 

کنیم اما این واحد باید زودتر راه اندازی شود.
گچ،�صنعتی�که�رو�به�فراموشی�است��

عضو هیات مدیره انجمن گچ ایران گفت: امروز 
تم��ام توجه ب��ه صنایع بزرگ اس��ت، درحالی که 
پی��ش از انق��اب صنعت گچ کش��ور بزرگ ترین 
کارخانه ها را داش��ت اما در این ۴0 س��ال اتفاقی 

رخ نداده است.
ابوالفضل اقبالیون در جلسه کمیسیون معدن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران با رئیس هیات 
عامل ایمیدرو گفت: صادرات، اندک و با نرخ بسیار 
کم است اما در جهان، ارزش افزوده گچ از سیمان 
بیشتر اس��ت. وی افزود: ایران در مناطق مختلف 
خ��ود گ��چ دارد و می تواند ص��ادرات انجام دهد. 
امروز معادن به دلیل در اختیار نداش��تن فناوری، 

نمی توانند نیاز مشتری را تامین کنند.
اقبالی��ون گف��ت: ام��روز نیازمن��د فن��اوری و 
ماشین آلات هس��تیم. آیا باید جمعیت حاضر در 
صنع��ت گچ فراموش ش��ود؟ آی��ا صنایع کوچک 
متوس��ط که در جهان پایه توس��عه هستند، باید 

فراموش شوند؟

ایمیدرو از اطلاعات اکتشافی سازمان انرژی اتمی استفاده کند 
اعضای�کمیسیون�معدن�و�صنایع�معدنی�اتاق�ایران�در�نشست�با�غریب�پور�خواستار�شدند:�

رئیس انجمن سنگ آهن ایران گفت: عمده ترین مشکل در 
حوزه صادرات س��نگ آهن در زمینه مب��ادلات مالی و موظف 
ک��ردن صادرکنندگان ب��ه برگرداندن ارز حاص��ل از صادرات 
ب��ه نرخ نیمایی اس��ت. این موضوع رغبت ص��ادرات را کاهش 
می دهد. به گزارش ایسنا، مهرداد اکبریان اظهار کرد: صادرات 
سنگ آهن و کنس��انتره کاهش یافته است. در حوزه صادرات 
مش��کات زیادی وجود دارد اما ایراد اصلی در زمینه مبادلات 
مالی و دلار نیمایی است که صادرکننده را موظف به برگرداندن 
ارزهای صادراتی به نرخ نیمایی کرده اند و منجر شده است در 
بس��یاری از صنایع به ویژه در صنعت آهن ش��امل سنگ آهن 
دانه بندی، گندله س��ازی و کنسانتره س��ازی، توجیه اقتصادی 

برای صادرکننده از بین برود. وی افزود: محاس��بات روی کاغذ 
انجام می ش��ود اما هزینه ها، نرخ تمام شده، هزینه های کشتی 
و... باعث ش��ده اس��ت صادرات صرفه اقتصادی نداشته باشد، 
ضمن اینکه بسیاری از هزینه ها نیز به عنوان هزینه های بالاتر 
تایید نمی ش��وند. به طور مثال هزینه ترانس��فر، زمانی عددی 
بس��یار کوچک ب��ود اما اکن��ون 7 تا ۸ درصد اس��ت که جزو 
هزینه های بالا هم مورد تایید قرار نمی گیرد. بنابراین حتی در 
بس��یاری موارد اگر محموله ها به نرخ جهانی هم صادر شوند، 
صادرکننده متحمل ضرر بسیار خواهد شد، از این رو صادرات 

انجام نمی شود و کاهشی بوده است. رئیس انجمن سنگ آهن 
ای��ران گفت: عاوه بر بحث های مالی، بحث حمل ونقل دریایی 
و اخذ کشتی بسیار سخت ش��ده است. درحال حاضر بسیاری 
از کشتی ها حاضر نیستند در این مسیرها خدمات دهی کنند. 
از ط��رف دیگر در داخل نیز دولت بر بخش معدن فش��ار وارد 
می کند. ضمن اینکه مس��ائل سیاس��ی و خارجی نیز مزید بر 
علت ش��ده اند. اکبری��ان اظهار کرد: درحال حاضر بس��یاری از 
ش��رکت های بزرگ و معتبر به عنوان ش��رکت های مطمئن، از 
همکاری کناره گیری کرده اند. اکنون تنها شرکت های کوچک 

با سابقه  کار کمتر و ارائه گارانتی های کمتر و محدودتر، با ایران 
همکاری می کنند و در شرایط تحریم ، آزادی بیشتری برای کار 
با ایران دارند. این موضوع از یک س��و مثبت است زیرا رابطه ها 
محدود هس��تند اما قطع نش��ده اند. از س��وی دیگر نمی توان 
قراردادهای محکمی همچون گذش��ته داشت. وی خاطرنشان 
کرد: درحال حاضر بازار داخلی، صنایع آهنی را سرپا نگه داشته 
اما به ش��دت نگران آن هس��تیم چراکه فولاد شرایط مناسبی 
ن��دارد. صنعت یادش��ده، اگر نتواند بازاریابی کن��د و بازارهای 
هدف از دست بروند، طرف های تجاری کمتری به سمت خرید 
محصولاتی همچون س��نگ آهن، کنس��انتره و گندله خواهند 

آمد. این موضوع فشار زیادی بر معدنی ها وارد خواهد کرد.

چرا صادرات سنگ آهن کاهش یافت؟

سعد محمدی: کل بودجه ۹۸ ایمیدرو ۳۳ میلیارد تومان 
است. آیا می توان همه نیازهای زیربنایی را ایجاد کرد؟ 
متاسفانه ۱۵ درصد حقوق دولتی هم برنگشته و هفته 
گذشته گفتند اوراق مشارکت ۳ ساله می دهند اما آیا 

پیمانکار، این اوراق را قبول می کند؟
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 سیرآنوشموسوی: 
بدون تردید نخستین نقطه جهش بخش معدن، 
توسعه اکتشاف اس��ت اما از آنجایی که ما در این 
بخش ضعیف هس��تیم لازم اس��ت دول��ت در این 
بخش ورود کند و ریسک سرمایه گذاری در بخش 
مع��دن به ویژه اکتش��اف را کاهش ده��د. در این 
مس��یر لازم است که اطلاعات در زمینه اکتشافات 
پایه، تکمیل ش��ود که کمک بسزایی برای افزایش 
سرمایه گذاری در این بخش خواهد بود اما فعالان 
معدنی بر این باورند ک��ه موازی کاری ها در زمینه 
اکتشاف باعث شده اس��ت اکتشاف در ایران روند 
رو به جلو نداش��ته باش��د. از این رو بهتر اس��ت که 

مسئولان برای حل این مشکل تلاش کنند. 
چالش�های�اکتشاف�در�کشور����

در همی��ن زمینه، احمد ش��ریفی، دبیر انجمن 
س��نگ ایران، در گفت وگو با روزگار معدن، اظهار 
کرد: اکتش��اف، یکی از مباحثی اس��ت که همواره 
بخش خصوصی از مس��ئولان ایمی��درو می خواهد 
چالش ه��ای آن را حل کنند ام��ا در این بخش با 
مشکلات جدی روبه رو هستیم و یکی از مهم ترین 
آنه��ا، نبود هماهنگی و موازی کاری س��ازمان های 
مختلف است که س��بب اتلاف هزینه ها در کشور 

شده است.
وی در ادام��ه بابیان اینکه س��ازمان انرژی اتمی 
در زمینه اکتش��اف ورود کرده اس��ت، گفت: این 
س��ازمان متولی اکتش��اف اورانیوم اس��ت و هیچ 
نهادی خواستار سلب این انحصار نیست اما فعالان 
معدنی بر این باورند که اکتشاف دیگر حوزه ها باید 

به ایمیدرو و بخش خصوصی واگذار شود. 
ش��ریفی با اش��اره ب��ه ل��زوم انتق��ال داده های 
اکتشافی دیگر سازمان ها به وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت، بیان ک��رد: ایمی��درو و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، در بخش اکتشاف اطلاعات کافی 
ندارند. از این رو لازم اس��ت برای تکمیل بخشی از 
داده های اطلاعاتی به بخش خصوصی اعتماد کنند.
دبیر انجمن س��نگ ایران، با اشاره به ضعف های 
بخش اکتشاف در کش��ور، تصریح کرد: اکتشافات 
س��طحی و عمقی ما به نس��بت کش��ورهای دیگر 
ضعیف است. مجموع حفاری های ما پس از انقلاب 
اس��لامی، کمتر از ۵ س��ال کش��ورهای استرالیا و 

کاناداست. این آمار نشان می دهد که در اکتشاف و 
شناسایی ذخایر معدنی با چالش های جدی روبه رو 

هستیم.
ریسک�بالای�اکتشاف�در�ایران��

وی در ادام��ه با بی��ان اینکه اگ��ر ذخایر جدید 
س��نگ آهن، شناس��ایی و پی جویی نش��ود، کمتر 
از ۲۰ س��ال با بحران های ج��دی روبه رو خواهیم 
ش��د، گفت: در چش��م انداز ۱۴۰۴، می��زان تولید 
فولاد برنامه ریزی ش��ده اس��ت اما به همان نسبت 
در بخش اکتش��اف، ورود نکردی��م. از این رو لازم 
است که صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی، مش��وق هایی برای فعالان معدنی در نظر 
بگی��رد و بخش خصوصی باید در زمینه اکتش��اف 
حمایت شود چراکه هزینه های اکتشاف پرریسک 
اس��ت. به همین دلیل باید شرایطی ایجاد شود که 
اکتشاف به عنوان یک حرکت ملی و یکی از الزامات 

توسعه بخش معدنی، مورد توجه قرار گیرد.
ش��ریفی در پاس��خ به این پرس��ش که همایش 
و نمایش��گاه تخصص��ی بین المللی اکتش��اف مواد 
معدن��ی بانگ��رش ویژه بر توس��عه پای��دار، تا چه 
می��زان می تواند در رفع مش��کلات معدنکاران در 

حوزه اکتشاف تاثیرگذار باش��د، گفت: همایش ها 
می توانند کارکرد خوبی در حل مش��کلات فعالان 
آن حوزه داشته باشند چراکه در حاشیه برگزاری 
این همایش ها و نمایش��گاه ها، مسئولان دولتی از 
نزدیک با مشکلات فعالان آن حوزه آشنا می شوند.

وی در ادامه بیان کرد: مشکلات بخش اکتشاف 
شناسایی ش��ده اند و همه فعالان این حوزه با آنها 
آش��نا هس��تند. واقعیت این اس��ت که در بخش 
اکتشاف نیاز به ایجاد یک عزم ملی داریم اما نباید 
این تصور ایجاد ش��ود که با برگزاری یک همایش 

می توانیم تمام مشکلات این بخش را حل کنیم.
این فعال اقتصادی، تصریح کرد: اکتش��اف یک 
رکن اساس��ی در بخش معدن اس��ت، ام��ا آنگونه 
که باید نتوانس��تیم در این ح��وزه ورود کنیم. در 
زیرساخت ها، برنامه ریزی کش��ور ضعیف است. از 
ای��ن رو اطلاعات دقیقی از معادن کش��ور نداریم 
حتی از چرایی تعطیل شدن برخی از معادن، آگاه 

نیستیم. 
شریفی بابیان اینکه ریس��ک سرمایه گذاری در 
بخش اکتش��اف زیاد اس��ت، افزود: سرمایه گذاران 
خارج��ی باتوج��ه به ش��رایط دش��وار اقتصادی و 

سیاسی کشور علاقه چندانی به ورود به این بخش 
ندارند. از این رو دولت باید با جدیت بیشتری ورود 
کند و از س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات مواد 
معدنی کش��ور که متولی اصلی اکتشاف در کشور 
اس��ت، حمایت جدی کند تا این سازمان بتواند به 

مسئولیت های حاکمیتی خود عمل کند.
ورود�فن�اوری�آر�س�ی�ب�ه�کش�ور�در���

سال�۹۲
بسیاری از فعالان معدنی بر این باورند که عمق 
اکتشاف در ایران کم است اما یک شرکت حفاری 
بخش خصوصی، مدعی است توانسته با وارد کردن 
فناوری آر س��ی از افریقای جنوبی، عمق اکتشاف 
در ایران را از ۱۵۰ متر به ۴۰۰ متر افزایش دهد و 
اگر این فناوری در کشور وسعت پیدا کند می توان 
امیدوار به شناسایی بیشتر ذخایر معدنی در کشور 
ب��ود. این فناوری این ام��کان را ایجاد کرده که به 
ذخای��ر معدن��ی در زیر س��فره های آب زیرزمینی 

دست بیابیم. 
علی ش��ریف آبادی، مدیرعامل ش��رکت حفاری 
زری��ن معدن دریاب، در گفت وگو با روزگار معدن، 
بیان کرد: فعالیت شرکت ما در زمینه حفاری های 

اکتش��افی است. این ش��رکت به طور تخصصی در 
زمین��ه حفاری ه��ای اختصاصی آر س��ی فعالیت 
می کند. ش��رکت حفاری زرین مع��دن دریاب، در 
س��ال ۱۳۹۲ این فن��اوری را از افریق��ای جنوبی 
خری��داری ک��رد تا ب��ا کمک آن س��رعت حفاری 
اکتش��افی را در ای��ران ۸ ت��ا ۱۰ برابر اکتش��اف 

مغزه گیری افزایش دهد. 
وی در ادام��ه بابی��ان اینکه اکتش��اف آر س��ی 
به صورت پودری انجام می ش��ود، افزود: باتوجه به 
این روش، اکتش��اف در زیر س��طح آب زیرزمینی 
نیز انجام می شود. فناوری آر سی می تواند تا عمق 

۴۰۰ متر اکتشاف انجام دهد.
این فعال اقتصادی در پاس��خ به این پرسش که 
آی��ا معدن��کاران در ایران از فناوری آر س��ی بهره 
گرفته اند، افزود: دستگاه های ضعیف تا عمق ۱۵۰ 
متر اکتش��اف انجام می دهند اما وقتی به س��طح 
آب می رس��ند حفاری زیر سطح نداشته  و فعالیت 
خود را متوقف می کنند. از آنجایی که این ش��بکه، 
کمپرسور و هوای قوی دارد می تواند زیرسطح آب، 

نمونه گیری خشک را انجام دهد.
ش��ریف آبادی با بیان اینکه با فناوری آر سی ۲۰ 
پ��روژه را بخش دولتی و بخش خصوصی انجام داده 
است، گفت: پروژه های معدن مس میدوک، معدن 
س��رب و روی مهدی آباد، معدن گل گهر سیرجان، 
س��نگ آهن جلال آب��اد و معدن ط��لای اخترچی 
خمین با کم��ک این فناوری اکتش��افات را انجام 

داده اند.
مدیرعامل ش��رکت حفاری زرین معدن دریاب، 
در پاسخ به این پرسش که هدف شما از شرکت در 
نمایشگاه تخصصی بین المللی اکتشاف مواد معدنی 
با نگرش ویژه بر توس��عه پایدار چیست، بیان کرد: 
هدف ما این اس��ت که این فناوری را به کارفرماها 
و مشاوران معدنی معرفی کنیم. بیشتر کشورهای 
صاحبنام در حوزه اکتشاف مانند کانادا، استرالیا و 
افریقای جنوبی با کمک آر س��ی حفاری های خود 

را انجام می دهند.
 وی در پایان خاطرنش��ان کرد: بامعرفی آر سی، 
این امکان فراهم می ش��ود ک��ه معدنکاران بتوانند 
سرعت اکتش��اف را در کشور بالا ببرند و این گونه 
می توان به موفقیت در اکتشاف، بیشتر امیدوار بود.

بخشخصوصیبهعمقبیشتردسترسیپیدامیکند
تلاش�بخش�خصوصی�برای�افزایش�عمق�اکتشاف�در�کشور�

با حضور جهانگیری
۳ طرح میدکو

به بهره برداری می رسد
وزی��ر صنع��ت، معدن و تجارت به همراه معاون اول 
رئیس جمهوری، امروز به کرمان سفر می کند و در این 
سفر ۳ پروژه حوزه معدن و تولید فولاد شرکت میدکو 
به بهره برداری می رس��د. به گزارش روزگار معدن، در 
این آیین ۳ طرح مهم زنجیره فولاد ش��رکت میدکو 
ش��امل ۲ طرح گندله س��ازی و یک طرح فولادسازی 
ب��ا س��رمایه گذاری ح��دود ۳ه��زار میلی��ارد تومان 
بهره برداری خواهد ش��د. با بهره برداری از این طرح ها 
برای ۱۲۰۰ نفر اش��تغال مس��تقیم و برای ۱۳۵۰۰ 
نفر اش��تغال غیرمس��تقیم ایجاد خواهد ش��د. گفتنی 
اس��ت فولادس��ازی بردس��یر، با ظرفیت تولید سالانه 
یک میلیون تن ش��مش فولادی، با س��رمایه گذاری 
۱۵۰۰ میلی��ارد تومان، به تولید می رس��د. این پروژه 
از مهر ۱۳۹۲ ش��روع ش��د و در آذر س��ال جاری به 
پای��ان می رس��د. پروژه فولادس��ازی بردس��یر، برای 
حدود ۶۰۰ نفر اش��تغال مس��تقیم و برای ۶۵۰۰ نفر 
اش��تغال غیرمس��تقیم ایجاد کرده است. دومین طرح 
میدکو که قرار اس��ت از س��وی اس��حاق جهانگیری به 
بهره برداری برسد، گندله سازی بوتیا نام دارد. در این 
پروژه، گندله سنگ آهن با ظرفیت سالانه ۲.۵ میلیون 
تن و سرمایه گذاری ۷۰۰ میلیارد تومان به بهره برداری 
می رس��د. این طرح از اردیبهش��ت ۱۳۹۴، آغاز ش��د 
و تیر ۱۳۹۶، به پایان رس��ید. اش��تغال مس��تقیم این 
طرح حدود ۳۰۰نفر و اشتغال غیرمستقیم ۳۵۰۰ نفر 
بوده اس��ت. س��ومین پروژه میدکو یعنی گندله سازی 
سیرجان نیز با ظرفیت سالانه ۲.۵ میلیون تن گندله و 
با سرمایه گذاری ۸۰۰ میلیارد تومان به تولید می رسد. 
آغاز طرح، آبان ۱۳۹۲ بود و فروردین ۱۳۹۶ به پایان 
رسید. میزان اشتغال مستقیم این طرح حدود ۳۰۰ نفر 
به طور مستقیم و ۳۵۰۰ نفر به طور غیرمستقیم است.
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سرریزشدن عرضه های 
مازاد فولاد

ح��ال و روز ب��ازار داخل��ی ف��ولاد، متاث��ر از 
محدودی��ت  فعالی��ت ح��وزه صادراتی و فش��ار 
تحریم های ثانویه امریکا و پیرو آن س��رریز شدن 
عرضه ه��ای مازاد و درمانده از ص��ادرات به بازار 
داخل��ی، چه در حوزه ش��مش و چ��ه در حوزه 
میلگرد آجدار، مدتی است که نفس فولادسازان 
داخلی به ویژه فولادس��ازان حوزه القایی را بریده 
چراکه از کمبود قراضه آهن داخلی نیز به شدت 
رن��ج می برن��د؛ از س��ویی متاثر از م��ازاد عرضه  
تولیدکنندگان نیمه دولتی با قیمت های مناسب 
و کیفی��ت مطلوب، عرصه رقابت برای نوردکاران 

بخش خصوصی تنگ شده است.
همانط��وری که دس��ت کم در ۲ ت��ا ۳ هفته 
گذشته مشخص ش��د به غیر از سبدهای جذاب 
و مخلوط با تیرآهن ذوب آهن اصفهان، بیش��تر 
عرضه های میلگرد آجدار در بورس کالا با وجود 
اصراره��ای متعدد در نرخ پایه ثابت، بدون تقاضا 

بوده و برگشت خورده است.
ع��اوه بر موضوع اس��تقبال نک��ردن از عرضه  
میلگ��رد آج��دار در ب��ورس کالا، ب��ا وجود همه 
تاش ها و لغ��و همه محدودیت ها و پش��تیبانی 
دول��ت از افزای��ش بی قی��د و ش��رط قیمت های 
داخلی تا رس��یدن ب��ه نرخ های جهان��ی و البته 
برخ��ی خوش��بینی هایی که نس��بت ب��ه ادامه 
افزایش قیمت ها وجود داش��ت؛ به نظر می رس��د 
پس از گذش��ت حدود یک ماه از عزم جزم شده 
فولادس��ازان به منظور حص��ول نتیجه، حتی به 
نرخ مقاومت در برابر کاهش نرخ پایه بورس کالا، 
تقاضای بازار داخلی در مدت این یک ماه دست 
رد به این فرآیند و پذیرش نرخ های بالاتر تا این 
لحظه زده است چراکه اس��تقبالی از عرضه های 
میلگرد آجدار در ب��ورس کالا و در این نرخ پایه 

نشده است.
 گوی��ا تقاضای مصرفی ب��ازار داخلی به صورت 
رعب آور کاهش پیدا کرده و این موضوع، بحران 
جدی��دی را برای تمام فعالان��ی که از پرتو حوزه 
ساخت وس��از کس��ب روزی می کنن��د، ترس��یم 

می کند.
بارها اعام شد که سفته بازی و خریدهای مازاد 
ب��ر فروش در این بازار ممل��و از عرضه های مازاد 
و فق��ر تقاضای موثر مصرف��ی داخلی، در نهایت 
به رسوب س��رمایه منتهی خواهد شد. از طرفی 
ب��ا توجه به هدف فولادس��ازان در به س��رانجام 
رس��اندن مقصود نهایی که برابری با نرخ جهانی 
اس��ت؛ تهی نگه داش��تن انبارها و فروش  بدون 
جایگزینی ب��ه امید کاهش قیمت ها، غیرمنطقی 

به نظر می رسد. 
درحال حاض��ر بهتری��ن و منطقی تری��ن رویه، 
مش��مول بازیکنانی شده که در این بازار و اواخر 
آذر، همزمان با هشدار رونمایی از اصاحیه جدید 
ش��یوه نامه تنظیم ب��ازار فولاد، اق��دام به تجدید 
موجودی کردند و تا امروز سوار بر موج پیوسته، 
درصدد تجدید موج��ودی و برقراری موازنه بین 

ورود و خروج انبارهای خود برآمده اند. 
برای بازیگر جدید تصمیم گیری ها، این روزها 
قدری مشکل دیده می شود چرا که باوجود همه 
سیگنال هایی که به نوعی از کاهش نیافتن قیمت 
ه��ا حکایت می کند، ب��ه دلیل فق��دان تقاضای 
مصرفی در حوزه مصرف، از ش��رکت در بازی به 

نوعی هراس دارد.
ادام��ه این بازی در این ب��ازار با توجه به رفتار 
یک ماه گذشته بورس کالا و نیم نگاهی به عرضه 
و تقاضا، ای��ن پیام را به مخاطب مخابره می کند 
که رعایت حد اعت��دال و حفظ موازنه موجودی 
و در عی��ن حال پرهی��ز از زی��اده روی، بهترین 

استراتژی برای ادامه راه زیرشاخه هاست. 
دپ��وی م��ازاد بر موج��ودی متعارف ب��ه امید 
افزای��ش قیمت ها و توقف تجدی��د موجودی به 
امید کاهش قیمت ها و افراط و تفریط، هیچ کدام 
معقول و مناسب شرایط فعلی بازار فولاد نیست؛ 
در واقع رعایت و حفظ جانب احتیاط و س��وار بر 
موج نوسان های آخر س��ال بازار، بهترین گزینه 
موج��ود برای زیر ش��اخه های فع��ال در زنجیره 

توزیع دیده می شود.

محمداصفهانی
کارشناسفولاد

طرح اس��تفاده از خاک های آلوده به مواد نفتی در فرآیند 
تولید س��یمان برای نخستین بار در کشور با حضور جمعی از 
مسئولان استانی و شهرستانی در کارخانه سیمان اردستان، 

رونمایی شد.
ب��ه گزارش ایرنا، رئیس دانش��گاه پیام نور اس��تان در این 
زمینه، گفت: طرح اس��تفاده از خاک های آلوده به مواد نفتی 
در فرآین��د تولید س��یمان از جمله طرح ه��ای علمی موفقی 
بود که با همکاری دانش��گاه و صنع��ت و دریافت مجوز اداره 
صنع��ت، معدن و تجارت و حفاظت از محیط زیس��ت به اجرا 

درآمده است.
مهدی یوس��فی ب��ا تبریک این موفقیت اف��زود: خاک های 
آلوده به دلیل وجود فلزات سنگین، مشکات زیست محیطی 
داش��تند که با کار دانش بنی��ان و اس��تفاده از آنها در تولید 

سیمان، این مشکل برطرف خواهد شد.
وی بهره وری اقتصادی، استفاده از فناوری سبز و کمک به 
حفظ محیط زیست را از مزیت های این طرح برشمرد و بیان 

کرد: طرحی مش��ابه این در اروپا به اجرا در آمد که در ایران 
بومی سازی شده است و خاک های آلوده پالایشگاه اصفهان از 
این پس مورد استفاده کارخانه سیمان اردستان قرار خواهد 
گرفت. رئیس دانش��گاه پیام نور اردس��تان با اش��اره به ۳۲۰ 
عضو هیات علمی این دانش��گاه، بیان ک��رد: تاش می کنیم 
با اس��تفاده از ظرفیت این استادان و دانشجوها وارد کارهای 
دانش بنیان شده و از توان علمی آنها برای پیشرفت کشور به 

ویژه در بخش صنعت استفاده کنیم.
وی اضافه کرد: فرصت ه��ای مطالعاتی برای اعضای هیات 
علمی با وزارت نفت در قالب امضای توافقنامه ای فراهم شده 
ک��ه این الگو ب��رای بخش صنعت نیز از س��وی وزارت علوم، 

تحقیقات و فناوری دنبال می شود.
مدیرعام��ل کارخان��ه س��یمان اردس��تان نی��ز ب��ه ایجاد 
اش��تغال پایدار با اجرای این طرح اش��اره کرد و گفت: حفظ 
محیط زیس��ت به عنوان اصلی ترین مزیت این طرح با هزینه 
۵ میلی��ارد ریال از اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت و در این 

زمینه، با برنامه ریزی نسبت به کاهش مصرف آب و استفاده 
از پساب ها در آبیاری فضای سبز نیز اقدام شده است.

احمدرضا عمرانی فرد، مدیرعامل شرکت سیمان اردستان 
با اش��اره به مصرف س��وخت فس��یلی کمتر با بهره گیری از 
فناوری ه��ای جدید، افزود: طرح پژوهش��ی نی��ز با همکاری 
دانش��گاه آزاد ب��ه ارزش ۳ میلی��ارد ریال برای اس��تفاده از 
گاز کربن مونواکس��ید داریم. وی عنوان ک��رد: تولید برق از 
هوای گرم کارخانه نیز پیگیری می ش��ود که موافقت اصولی 
آن گرفته ش��ده است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
اصفهان نیز در ادامه به وجود ۲۰ صنعت سبز در این استان 
از جمل��ه نیروگاه س��یکل ترکیبی زواره و کارخانه س��یمان 
اردستان، اشاره کرد و گفت: تعامل دانشگاه، صنعت و محیط 
زیس��ت در زمینه استفاده از پسماندهای ۴۰ ساله پالایشگاه 

اصفهان، رویدادی مبارک است که امیدواریم ادامه یابد. 
س��یدرحمان دانیالی افزود: محیط زیست، آماده همکاری و 
اس��تفاده از توان متخصصان دانش��گاه پیام نور در طرح های 

گوناگون و همچنین سایر دانشگاه های استان است. فرماندار 
اردستان نیز حفظ محیط زیست را دغدغه ای ملی و منطقه ای 
دانست و بیان کرد: اجرای طرح در راستای اقتصاد مقاومتی 
و اقتصاد دانش بنیان، بخش��ی از مشکات زیست محیطی را 

برطرف می کند.
حمیدرض��ا تاملی، تصریح کرد: اردس��تان در حوزه معدن، 
گردش��گری و صنع��ت جای کار دارد و پیش��نهاد می ش��ود 
دانش��گاه پیام نور با اس��تفاده از ظرفیت مرکز نوآوری، یک 
مرک��ز صنایع خ��اق را راه اندازی کند و به س��وی توس��عه 

شهرستان گام بردارد.
گفتن��ی اس��ت کارخانه س��یمان اردس��تان در س��ال ۸۶ 
بهره برداری ش��ده و ظرفیت تولید کنونی آن روزانه ۳ هزار و 

۵۰۰ تن محصول است.
اردس��تان با برخورداری از افزون بر ۴۰ واحد صنعتی فعال 
با ظرفیت اش��تغال یک هزار و ۵۰۰ نفر، در ۱۱۸ کیلومتری 

شمال شرقی اصفهان قرار دارد.

رونمایی از طرح استفاده از خاک آلوده به مواد نفتی در تولید سیمان

 سارااصغری: 
اکتش��اف مواد معدن��ی، حلقه آغازی��ن تولید 
به شمار می رود که اگر به آن بها داده نشود، سایر 
زنجیره های تولید با مش��کل روبه رو خواهند شد. 
از این رو دومین همایش و نمایش��گاه تخصصی 
بین المللی اکتش��اف م��واد معدنی با نگرش ویژه 
 IRAN ایران جیمک��س( پای��دار  ب��ر توس��عه 
Gmex( قص��د دارد به ط��ور تخصصی به حوزه 
اکتش��اف مواد معدنی بپردازد. ای��ن همایش ۸ 
تا ۱۰ بهمن امس��ال از س��وی ش��رکت رستاک 
پ��اد ویژن با هم��کاری وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت، س��ازمان زمین شناس��ی، شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران، سازمان نظام مهندسی، 
خانه معدن، ش��رکت ملی مس و سایر شرکت ها 

برگزار می شود.
فرصتی�برای�معرفی���

شهناز نوایی، دبیر اتحادیه 
درباره  غیرنفت��ی  حفاران 
این اتحادیه و حضور خود 
در همایش اکتشاف مواد 
معدنی)ایران جیمکس( در 
با روزگار معدن  گفت وگو 
اظه��ار ک��رد: تش��کل حف��اران غیرنفت��ی برای 
س��امان دهی حفاری های غیرنفتی به وس��یله اتاق 
بازرگانی ایران ایجاد ش��د و اعضای آن متشکل از 
تمام ش��رکت هایی اس��ت که کارهای اکتشافی و 
حفاری انج��ام می دهند. اعض��ای هیات مدیره از 
اعض��ای ش��رکت های حف��اری هس��تند ک��ه با 
کارفرمایان دولتی و خصوصی کار می کنند. نوایی 
در ادامه خاطرنشان کرد: ما قصد داریم در دومین 
همایش و نمایش��گاه بین الملل��ی ایران جیمکس، 

اتحادیه را به کارفرمایان بشناسانیم. نوایی با اشاره 
به این موضوع که در زمینه حفاری ۲ مسئله باید 
م��ورد توجه ق��رار گی��رد، عن��وان ک��رد: یکی 
دس��تگاه های حف��اری و دیگ��ری، ف��رد حفار و 
آموزش هایی است که باید در این زمینه ببیند. از 
این رو اتحادیه ۲ دوره آموزشی اپراتوری حفاری 

را نیز برگزار کرده است.
وی در پاس��خ به این پرسش که دستگاه های 
حف��اری در زمین��ه مع��دن تا چه ان��دازه به روز 
ش��ده اند، گفت: بیشتر دس��تگاه ها از عمق های 
۴۵۰ مت��ر تا بالای ه��زار و ۲۰۰ متر را حفاری 
می کنند و ب��ه تازگی نیز دس��تگاه هایی به کار 
گرفته می ش��وند ک��ه تا ۲ هزار مت��ر را حفاری 
می کنن��د و می ت��وان ادع��ا کرد دس��تگاه های 
حفاری به روز ش��ده اند و ب��ا توجه به تحریم ها و 
کاهش میزان حفاری در بخش معدن در عمق، 
دستگاه های جدید وارد نشده اند چراکه در زمینه 
اکتش��اف در عم��ق، بیش��تر از ۱۵ درصد کاری 

انجام نشده است. 
دبی��ر اتحادی��ه حف��اران غیرنفت��ی در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: ذخایر بیش��تر معادن کش��ف 
شده کشور رو به پایان است و باید معادن جدید 
جایگزین ش��وند که نیازمند اکتشافات جدید در 
این زمینه اس��ت، بنابراین می طلبد که دولت در 
زمینه اکتشاف در عمق کار بیشتری انجام دهد. 
نوایی افزود: بیش��ترین حفاری در کش��ور در 
س��ال به بی��ش از ۱۵۰ هزار متر نمی رس��د، در 
حالی که در کش��ورهای پیش��رفته به ۲ میلیون 
متر در س��ال هم می رس��د.وی در پاسخ به این 
پرس��ش که اگر حفاری را به سمت عمق ببریم، 
آیا نیازمند دس��تگاه های جدیدتر در این زمینه 

هس��تیم، عنوان کرد: دس��تگاه ها همان قبلی ها 
هس��تند اما زمان بیش��تری را باید برای حفاری 
بگذاری��م و آنها را به عمق بیش��تری برس��انیم. 
البته هم اکنون برای اکتش��اف در عمق دستگاه 

کم داریم. 
دبیر اتحادیه حفاران غیرنفتی در پاسخ به این 
پرسش که نمایش��گاه بین المللی اکتشاف مواد 
معدنی چه دس��تاوردهایی برای شرکت هایی که 
در ای��ن حوزه کار می کنند دارند، عنوان کرد: به 
یقین نمایشگاه بحث تخصصی اکتشاف را مطرح 
می کند و س��ازمان زمین شناسی یکی از حامیان 
آنهاست. نمایشگاه می تواند برای اتحادیه بسیار 
مفید باش��د و خود را به بخش اکتش��اف کشور 

معرفی کند. 
از س��وی دیگ��ر کارگاه های مفی��دی نیز در 
این نمایش��گاه برگزار خواهد شد. البته اتحادیه 
در غرفه خود پذیرا و پاس��خگوی دوس��تان در 

بخش های مختلف حفاری خواهد بود. 
نوایی در پاس��خ به این پرس��ش که شما چه 
دستاوردی برای نمایشگاه دارید، گفت: اتحادیه 
حف��اران غیرنفتی، یک پن��ل تخصصی با عنوان 
تامین اختصاصی اکتش��اف برگ��زار می کند که 
رئیس هیات مدیره اتحادیه یا خود من به عنوان 
دبی��ر اتحادی��ه، این پنل را برگ��زار می کنیم. ۲ 

کارگاه آموزشی حفاری نیز برگزار می کنیم. 
معرفی�دوره��MBAبه�مدیران��

مدیرعام��ل  قنوات��ی،  حس��ین  همچنی��ن 
ش��رکت زمین کاوان زمان درباره ش��رکت خود 
و حض��ور آنه��ا در نمایش��گاه ایران جیمکس در 
گفت وگ��و با روزگار معدن عنوان کرد: ش��رکت 
متش��کل  کنسرس��یوم  یک  زمین کاوان زم��ان، 

از چندین س��هامدار اس��ت. هدف این شرکت، 
شناسایی محدوده های اکتشافی در سطح کشور 
و انجام عملیات اکتش��افی از مرحله شناسایی تا 
اکتش��افی نهایی اس��ت. قنواتی در ادامه توضیح 
داد: این ش��رکت از س��ال ۸۸ تاس��یس شده و 
روی ۴۰۰ مح��دوده معدنی کار کرده که منجر 
به شناس��ایی برخی محدوده های معدنی ش��ده 
و تع��دادی از این محدوده ها به گواهی کش��ف 
رس��یده اس��ت. وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: 
برنامه ریزی ما برای ساخت یک کارخانه طا در 

خراسان جنوبی است. 
مدیرعامل شرکت زمین کاوان 
زم��ان، در پاس��خ ب��ه این 
پرسش که تا چه اندازه در 
اکتشاف  زمینه  در  کش��ور 
کار انجام شده است، گفت: 
را  اکتش��افی  کار  بیش��تر 
سازمان زمین شناسی انجام داده است. بخشی از 
اکتش��اف را سازمان نوس��ازی و توسعه معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، برخی را شرکت 
تهی��ه و تولید مواد معدنی ای��ران و برخی را نیز 
شرکت ملی مس ایران انجام داده است. قنواتی 
در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: البته ب��ا توجه به 
ظرفیت ه��ای کش��ور به ط��ور وس��یع نیازمند 

اکتشاف های بیشتر هستیم. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که نمایش��گاه 
چ��ه فرصتی را برای ش��رکت هایی که در زمینه 
اکتش��اف کار می کنن��د، ایج��اد می کند، گفت: 
نمایش��گاه فرصتی اس��ت ک��ه عاوه ب��ر اینکه 
ش��رکت های داخلی می توانند خ��ود را معرفی 
کنن��د، با خدمات س��ایر ش��رکت ها نیز آش��نا 

می ش��وند. از س��وی دیگر کس��انی را که قصد 
س��رمایه گذاری در بخش معدن دارند، بیش��تر 
با س��رمایه گذاران آش��نا می کن��د. در حقیقت 
نمایشگاه باب مذاکره را برای سرمایه گذار بخش 
خصوص��ی فراهم می کند. ما نیز خدمات خود را 
می توانی��م به بخش های مختلف اعام کنیم. در 
حقیقت نمایشگاه فرصتی است که ظرفیت های 

ناشناخته را در تعامل با یکدیگر قرار می دهد.
مدیرعامل شرکت زمین کاوان زمان همچنین 
در پاسخ به این پرسش که چه دستاوردی برای 
نمایش��گاه دارید، عنوان کرد: ی��ک غرفه ما در 
نمایشگاه با س��ازمان مدیریت صنعتی مشترک 
اس��ت ک��ه در این زمین��ه ۲ ه��دف را پیگیری 

می کنیم. 
دوره MBA مع��دن و صنای��ع معدنی را نیز 
به س��ازمان مدیریت صنعتی پیشنهاد کرده ایم 
و به توافق رس��یده ایم ت��ا این دوره تخصصی در 
حوزه معدن در س��ازمان مدیریت معدنی از مهر 
تشکیل شود؛  این دوره در زمینه مدیریت معدن 

در حوزه کسب و کار است. 
قنوات��ی در ادامه توضیح داد: کمبود این دوره 
در کشور حس می شد چراکه بسیاری از مدیران 
معدنی جهان دارای این مدرک هستند. از این رو 
در غرفه شرکت ما این خدمات معرفی می شود. 
قنوات��ی ادامه داد: ه��دف دوم ما برای حضور 
در نمایشگاه، شناس��ایی بخش های فعال حوزه 
اکتش��اف اس��ت که البته به ط��ور متقابل انجام 
می ش��ود. به عبارت دیگر، هم خدماتی در حوزه 
اکتشاف در معدن ارائه می دهیم و هم در تعامل 
با س��ایر ش��رکت ها خدماتی را دریافت خواهیم 

کرد. 

ازحفاریتااکتشافدرایرانجیمکس
فرصتی�که�نمایشگاه�اکتشاف�مواد�معدنی�فراهم�می�کند

جمعی از مدیران عامل ش��رکت های حمل ونقل ریلی و قطار 
ش��هری کش��ور ضمن حضور در ذوب آهن اصفهان و بازدید از 
خط تولید و از جمله نورد ۶۵۰ )کارگاه تولید ریل( و فولادسازی 
این ش��رکت، در جلس��ه ای با حضور معاونان و مدیران ذوب آهن 
اصفه��ان، دیدار و گفت وگ��و کردند. به گ��زارش روابط عمومی 
ش��رکت ذوب آه��ن اصفه��ان، در ای��ن بازدید، حس��ین رجب 
صاحی مدیر کل دفتر حمل ونقل ریلی س��ازمان شهرداری ها و 
دهیاری های وزارت کشور، اردشیر احمدزاده مدیرعامل اتحادیه 
قطارهای شهری کشور و مدیران عامل سازمان های قطار شهری 
مناطق اصفهان، تهران، قم، مشهد و بهارستان اصفهان، نظرها و 
خواس��ته های خود درباره ریل های تولیدی ذوب آهن اصفهان و 

چگونگی تامین نیاز خود از محصولات این ش��رکت را با معاونان 
ذوب آه��ن اصفهان، دکتر نعمت الله محس��نی معاون بازرگانی، 
مهرداد تولائیان معاون بهره برداری و مهدی نصر معاون توسعه و 
برنامه ریزی شرکت مطرح کردند. در این دیدار، معاون بازرگانی 
شرکت ضمن تشریح تاریخچه و روند تولید ریل های UIC۶۰ و 
U۳۳ در شرکت و رهایی از وابستگی به خارج، آمادگی ذوب آهن 
برای بس��تن قرارداد همکاری بر اساس توافق دوجانبه و تحویل 
سفارش  سازمان های حاضر را اعام کرد. معاون بهره برداری ذوب 
آهن نیز تولید ریل را از آرزوهای دیرینه ایرانیان و کارکنان ذوب 

آهن، معرفی کرد و یادآور شد: استانداردهای تولید ریل در دهه 
گذش��ته در جهان تغییر ک��رده و ذوب آهن اصفهان نیز آخرین 
و پیش��رفته ترین اس��تانداردها را در تولیدات ریل به کار گرفته 
اس��ت. وی افزود: ما منتظر اعام ش��رایط و درخواست مشتری 
بوده و در سریع ترین زمان ممکن به نیاز آنها پاسخ می دهیم. در 
این جلس��ه، مهدی نصر، معاون برنامه ریزی و توس��عه ذوب آهن 
نی��ز اظهار کرد: زنجیره تولید ریل در ذوب آهن تکمیل ش��ده و 
با انجام موفقیت آمیز پروژه VD در بخش فولادس��ازی، شمش 
با کیفیت لازم برای ریل نیز از س��وی این ش��رکت تولید ش��ده 

و محص��ولات ریل��ی ذوب آهن اصفهان عاوه بر پاس��خگویی به 
ظرفیت های موجود ریل مصرفی کش��ور، آماده صادرات به دیگر 
کشورهاست. در این بازدید، مدیران عامل شرکت های حمل ونقل 
ریلی و ش��رکت های قطار ش��هری حاضر نیز ب��ه ارائه طرح های 
توس��عه خطوط ریلی و پروژه های مترو در ش��هرها و حوزه های 
مس��ئولیتی خود پرداخته، محص��ولات ریلی ذوب آهن را گامی 
در جهت اس��تقال و با کیفیت عالی و پاس��خگوی نیازهای خود 
دانس��ته و یادآور ش��ده است: با توجه به کیفیت عالی محصولات 
ریلی، ذوب آهن آماده ارائه سفارش هّای خود بوده و در این زمینه 
خواستار همکاری و توافق اقتصادی مشترک برای عرضه و خرید 

ریل مورد نیاز خود است. 

محصولات ریلی ذوب آهن اصفهان، دارای کیفیت عالی 
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 گروهمعدن: 
ش��رکت آلومینیوم المهدی و ط��رح هرمزال 
ب��ه »ش��رکت مدیری��ت پروژه ه��ای نیروگاهی 

ایران)مپنا(« واگذار شد.
به گزارش س��ازمان خصوصی سازی، به دلیل 
ایفا نش��دن برخی تعه��دات از س��وی خریدار 
قبلی سهام ش��رکت آلومینیوم المهدی و طرح 
هرم��زال )ش��رکت فروآلیاژ گنو( و حال ش��دن 
دین مش��ارالیه، س��ازمان خصوصی سازی اقدام 
به انتش��ار فراخوان درب��اره جایگزینی خریدار 
پیش��ین کرده و پس از بررس��ی پیش��نهادهای 
رس��یده، قرارداد جایگزین با »شرکت مدیریت 

پروژه های نیروگاهی )مپنا(« بسته شد.
گفتن��ی اس��ت، س��ازمان خصوصی س��ازی، 
شرکت آلومینیوم المهدی و طرح هرمزال را در 
حالی به ش��رکت مدیریت پروژه های نیروگاهی 
ایران)مپن��ا( واگذار کرده که برای این واگذاری 

مزایده ای برگزار نشده است.
چرا�به�اینجا�رسید؟��

البته گفتنی است که فعالان اقتصادی همواره 
بر کوچک س��ازی و کاهش تصدی دولت تاکید 
می کنن��د و ای��ن موض��وع در اص��ل ۴۴ قانون 
اساس��ی نیز تاکید ش��ده اما این روزها انتقادها 
از سازمان خصوصی س��ازی به دلیل واگذاری ها 

شدت گرفته است.
به گ��زارش ایرنا، انتق��اد به ش��یوه واگذاری 
بنگاه ه��ا به بخ��ش خصوصی، از اواخ��ر آبان با 
اعت��راض کارگ��ران ش��رکت کش��ت و صنعت 
نیش��کر هفت تپه به اوج رس��ید و این مس��ئله 
ش��روعی بود برای توجه کارشناسان اقتصادی و 
منتقدان شیوه واگذاری درباره عملکرد سازمان 

خصوصی سازی.
ای��ن انتقادها تا درخواس��ت برای اس��تعفا و 
برکناری »میرعلی اشرف عبدالله پوری حسینی« 
نیز مطرح ش��د، به طوری که وی در آبان گفت: 
»برخی همواره به فکر س��نگ اندازی در مس��یر 
واگذاری ه��ا هس��تند، به این ص��ورت که وقتی 
مزایده ای برگزار می شود افراد شرکت نمی کنند 
ی��ا ش��رکت می کنند ام��ا نرخ پایین پیش��نهاد 
می دهند و برنده نمی شوند؛ در چنین شرایطی 
وقتی فرد دیگری برنده می ش��ود ادعا می کنند 
که ب��ه »ثمن بخس« )نیم بها( ب��ه افراد نااهل 

فروخته شده است.
ای��ن روزه��ا دوب��اره مباح��ث مختلف��ی از 
واگذاری ها و اقدامات س��ازمان خصوصی سازی 
مطرح شده که رئیس این سازمان در واکنش به 
این انتقادها مسائل مطرح شده را تشریح کرد.

انتقاد�بدون�اطلاع��
البته میرعلی اشرف عبدالله پوری حسینی در 
زمینه واگذاری ها معتقد اس��ت ک��ه نباید همه 
مش��کلات را به س��ازمان خصوصی  س��ازی ربط 

بدهیم. 
وی گف��ت: »یک��ی از نکته های م��ورد تاکید 
من این اس��ت که سهم خریدار و مالک و سهام 
واگذار شده با آنچه نابسامانی یا مشکلات واحد 

نامیده می شود، از بقیه عوامل جدا شود.«

وی افزود: گاهی بنگاهی با مش��کلاتی روبه رو 
اس��ت که ب��ا س��هامدار و مدیران آن ش��رکت 
ارتباط��ی ندارد و به دلیل ضع��ف مدیران بنگاه 

واگذار شده یا نااهل بودن خریدار نیست.
رئی��س س��ازمان خصوصی س��ازی توضی��ح 
داد: »ب��رای نمون��ه ۴ م��اه اس��ت ک��ه خریدار 
ماشین سازی تبریز در حال محاکمه و بازجویی 
اس��ت و تاکنون نیز حکمی در این زمینه صادر 
نشده است؛ چنانچه جرمش مشخص شود، باید 
بررس��ی کنیم که این جرم به س��هم خریداری 
شده از سازمان خصوصی ارتباط دارد یا مسئله 

دیگری در میان است.«
وی تاکی��د ک��رد: نباید همه مش��کلات را به 

سازمان خصوصی سازی ربط دهیم.
»پ��وری حس��ینی گفت: 
خصوصی سازی  »سازمان 
مظلوم اس��ت زیرا فعل و 
هر  داخل��ی  انفعال ه��ای 
فهرست  در  که  ش��رکتی 
ب��ه  را  اس��ت  واگ��ذاری 
سازمان خصوصی سازی ربط می دهند، در حالی 
که این س��ازمان خبری از آنها ندارد و منتقدان 
نی��ز بدون اینکه تحلیل��ی از این گزارش ها ارائه 

دهند، آن را منتشر می کنند.«
وی افزود: برای نمونه در فضای مجازی گفته 
می شود که س��ازمان خصوصی س��ازی پالایش 
نف��ت ش��ازند اراک را زیان ده ک��رده تا آن را به 

نصف نرخ بفروشد.
رئی��س س��ازمان خصوصی س��ازی ادامه داد: 
»هیات عامل این شرکت سه شنبه هفته گذشته 
صورت های مال��ی را ارائه کرد و در بررس��ی ها 
متوجه شدیم در صورت های مالی سال گذشته 
این ش��رکت، ۲۳۰۰ میلیارد تومان بابت تسعیر 
نرخ ارز کارشناس��ان این پالایشگاه، حسابرس و 
مجمع عمومی زیان حساب کردند، در حالی که 
پی��ش از این، بدهی  صن��دوق ذخیره ارزی این 
شرکت با نرخ ۳۶۰۰ تومان در نظر گرفته شده 
بود اما در پایان س��ال این عدد به ۵۱۰۰ تومان 

برای هر یورو افزایش یافت.
 این ش��رکت از محل افزایش نرخ ارز ۲۳۰۰ 
میلیارد تومان متضرر می ش��ود که از این میان 
یک هزار میلیارد تومان س��ود می بلعد و ۱۳۰۰ 

میلیارد تومان ضرر می زند.«
رئیس سازمان خصوصی سازی اظهار کرد: این 
اقدامات ربطی به سازمان خصوصی سازی ندارد 
زی��را هیات مدیره ش��رکت، صورت های مالی را 
می بن��دد و به حس��ابرس می دهد، حس��ابرس 
نیز گزارش ه��ا را به مجمع عمومی و س��ازمان 
خصوصی سازی برای قیمت گذاری به کارشناس 

رسمی دادگستری می دهد.
پوری حس��ینی تاکید کرد: باید تفکیک ها را 
انجام دهیم؛ چنانچه س��ازمان خصوصی سازی، 
کوتاهی و تخلفی کرده باشد آن را آسیب شناسی 
و برطرف می کنیم اما بررس��ی انتقادها نش��ان 
می دهد که س��ازمان خصوصی سازی کوتاهی و 

تخلفی نداشته است.

�۷۰درصد�مزایده�ها�پوچ�است��
رئیس س��ازمان خصوصی سازی با بیان اینکه 
»۷۰ درصد مزایده های برگزار ش��ده س��ازمان 
خصوصی سازی پوچ« است، افزود: برخی گمان 
می کنند که درخواس��ت برای بنگاه های حاضر 
در مزای��ده زیاد اس��ت اما به دلی��ل نرخ بالا و 
موانع پیش روی خریداران در حقیقت این طور 
نیس��ت و از ۱۰ مزایده ای ک��ه برگزار می کنیم 
فقط یک یا دو مورد فروخته می شود؛ معتقدم 

که این آسیب ها باید شناسایی شوند.
»متاس��فانه کس��ی ب��ه ای��ن مس��ئله توجه 
نمی کند و نمی پرس��د چرا چنین اتفاقی افتاده 
اس��ت. هیات واگذاری همیش��ه با این معضل 
روبه رو است که ش��رایط مزایده آن قدر سخت 

می شود که کسی در آن شرکت نمی کند.«
وی گف��ت: س��نگ مقابل خصوصی س��ازی، 
ن��رخ ب��الای واگذاری ه��ا و موان��ع پیش روی 
خریداران اس��ت؛ برداش��تم این است که چون 
همه دوست داریم در حاشیه امن قرار بگیریم، 
هیات واگذاری طوری قیمت گذاری می کند که 
در حاشیه امن باش��د و متاسفانه کسی به این 

مسئله توجه نمی کند.
وی گف��ت: »ما هم��ه این م��وارد را توضیح 
می دهی��م، حتی درب��اره واگ��ذاری المهدی و 
هرم��زآل نیز وزیر امور اقتص��ادی و دارایی در 
مجلس شورای اس��لامی توضیح داد و مجلس 
نیز قانع ش��د اما باز هم برخ��ی می گویند این 
واگذاری از ابتدا اشتباه بوده، آیا این جوانمردی 
است؟ آیا با این روش می توان خصوصی سازی 

را ادامه داد؟«
گف��ت:  س��ازمان خصوصی س��ازی  رئی��س 
»چه کس��ی بر خصوصی س��ازی، نقط��ه پایان 
می گ��ذارد؟ قرار اس��ت تا ابد درب��اره واگذاری 

المهدی توضیح دهیم؟«
مخالفت�با�اصل�خصوصی�سازی��

مواف��ق  بس��یاری  اینک��ه  بی��ان  ب��ا  وی 
خصوصی س��ازی نیس��تند، اف��زود: »یک��ی از 
نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی در تجمع 
کارگران گروه ملی فولاد به طور رس��می اعلام 
کرد از ابتدا با خصوصی س��ازی مخالف بودم و 
نمی خواهم بخش خصوصی توس��عه یابد؛ مگر 
ن��ه اینکه اص��ل ۴۴ قانون اساس��ی را مجلس 
شورای اس��لامی تصویب کرده؛ مگر می شود با 

آن مخالف بود؟«

خروج�پوری�حسینی��
عص��ر چهارش��نبه هفت��ه گذش��ته، در حالی 
ک��ه چند س��اعت از مصاحبه با رئیس س��ازمان 
تارنم��ای  در  ب��ود،  گذش��ته  خصوصی س��ازی 
اطلاع رس��انی وزارت ام��ور اقتص��ادی و دارایی 
اعلام ش��د که بر اساس دس��تور فرهاد دژپسند، 
»علی اش��رف عبدالله پوری حس��ینی« از سمت 
ریاس��ت دبیرخانه اجرایی شورای عالی اصل ۴۴ 
برکنار شده است. وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
چارچوب تقویت نظارت بر اجرای سیاس��ت های 
کل��ی اصل ۴۴ قانون اساس��ی وظایف دبیرخانه 
اجرایی ش��ورای عالی، اجرای این سیاست ها را از 
سازمان خصوصی س��ازی، جدا و به معاونت امور 
اقتص��ادی این وزارتخانه محول کرد. وی در این 
ابلاغیه، برنامه ریزی و حسن اجرای وظایف را با 
همکاری دیگر دستگاه های مرتبط خواستار شد. 
اج��رای  ش��ورای عالی  اجرای��ی  دبیرخان��ه 
سیاس��ت های کلی اصل ۴۴ قانون اساس��ی، در 
سال های اخیر در سازمان خصوصی سازی مستقر 
بود که با توجه به ضرورت تفکیک ارکان اجرایی 
و نظارت��ی اجرای سیاس��ت های کل��ی اصل ۴۴ 
قانون اساس��ی و ارتقای اثربخش��ی و همچنین 
بررس��ی اثرات اقتصادی شیوه اجرای این قانون، 
به موجب دس��تور جدید وزیر ام��ور اقتصادی و 
دارایی مقرر شد به معاونت امور اقتصادی )دفتر 

مطالعات بخش عمومی( منتقل شود.
تهاتر�با�بدهی�برق���

س��خنگوی  همچنی��ن 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
درباره  اس��لامی  ش��ورای 
خریدار آلومینیوم المهدی 
آلومینیوم  گفت: خری��دار 
موادی که  برخی  المهدی 
به صورت امانت در انبار کارخانه وجود داشته را 
ب��ا بدهی برق خود تهاتر کرده اس��ت. به گزارش 
خان��ه ملت، بهرام پارس��ایی با اش��اره به س��فر 
کمیس��یون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی به 
اس��تان هرمزگان به منظور بررس��ی ش��کایت از 
نح��وه واگذاری مجتم��ع آلومینی��وم المهدی و 
ای��ن  از  پی��ش  کمیس��یون  گف��ت:  هرم��زال، 
نشست هایی با دیوان محاسبات، سازمان بازرسی، 
سازمان خصوصی سازی، ایمیدرو، وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت و وزارت امور اقتصادی و دارایی 
برگزار کرده است. سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ 

مجلس ش��ورای اسلامی، با بیان اینکه در بازدید 
میدانی از مجتمع آلومینیوم المهدی و هرمزال با 
س��رمایه گذار و کارگران مجموع��ه مذاکره هایی 
ش��د، اف��زود: در بازدی��د از مجتم��ع آلومینیوم 
المهدی و هرم��زال انبارهای ای��ن مجموعه نیز 
مورد بررسی و بازدید قرار گرفت. وی با اشاره به 
اینکه خری��دار مجتم��ع آلومینی��وم المهدی و 
هرمزال درحال حاضر با س��ازمان خصوصی سازی 
به دلیل انجام نشدن تعهدات مشکل دارد، ادامه 
داد: براساس قرارداد اگر خریدار به تعهدات خود 
عمل نکند، س��ازمان خصوصی س��ازی می تواند 
براس��اس قانون اقداماتی انجام ده��د، از این رو 
علاوه بر ایرادهایی که به نحوه واگذاری وارد شده 
بود، خریدار باید شرایط مشخص شده در قرارداد 

را نیز اجرایی کند.
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی، 
با بیان اینکه بخش زیادی از فعالیت های کارخانه 
در ماه ه��ای اخیر متوقف ش��ده ب��ود که دغدغه 
اصلی جامعه کارگری اس��ت و آنها این موضوع را 
برای خود تهدید می دانستند، تاکید کرد: خریدار 
آلومینی��وم المه��دی برخی موادی ک��ه در انبار 
موج��ود بوده و از س��رمایه های کارخانه در زمان 
واگذاری نبوده بلکه به صورت امانت در کارخانه 
وجود داشته را با بدهی برق خود تهاتر کرده بود 
که این موضوع خارج از قرارداد و قواعدی اس��ت 

که باید انجام شود.
وی با اشاره به اینکه در بازدید کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس شورای اسلامی صحبت های خریدار 
شنیده ش��د، افزود: خریدار عامل توقف فعالیت 
بخش زی��ادی از کارخان��ه را تحریم و همکاری 
نکردن بخ��ش معادن وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت، عنوان و تاکی��د کرد در بخش صادرات 
و واردات دقت کافی نمی ش��ود و افراد مجبور به 

عرضه محصولات خود در بورس می شوند. 
پارس��ایی ب��ا بی��ان اینک��ه در ای��ن بازدید، 
مدی��ران و مس��ئولان اس��تانی اع��م از وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت، س��ازمان بازرس��ی و 
س��ازمان خصوصی س��ازی نیز حضور داش��تند، 
ادام��ه داد: پس از بازدی��د از مجتمع آلومینیوم 
المهدی و هرمزال، نشس��ت کوتاهی با استاندار 
هرمزگان برگزار ش��د و جمع بندی این بازدیدها 
و نشس��ت ها این اس��ت که جلس��ه ای ب��ا قید 
فوری��ت ب��ا س��ازمان خصوصی س��ازی، وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت، ایمیدرو و س��ازمان 
 بازرس��ی، برگ��زار و این موض��وع تعیین تکلیف 

شود. 
سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای 
اس��لامی، ب��ا اش��اره به اینک��ه رئیس س��ازمان 
خصوصی س��ازی در یک��ی از مصاحبه های خود 
واگ��ذاری آلومینی��وم المهدی و هرم��زال را به 
عن��وان یک��ی از موفق تری��ن واگذاری ها عنوان 
کرده اس��ت، تصری��ح کرد: عن��وان این موضوع 
ازس��وی رئیس سازمان خصوصی س��ازی بسیار 
نگران کننده اس��ت و این موضوع می تواند تمام 
خصوصی س��ازی ها را زیر س��وال ببرد که نیاز به 

تامل، نظارت و پیگیری جدی دارد.

آلومینیوم المهدی بدون مزایده به مپنا واگذار شد
درپی�تصمیم�سازمان�خصوصی�سازی:

پیمان سپاری ارزی 
صادرات را به بیراهه 

برده است
ب��ا تصمیم های نادرس��ت مثل پیمان س��پاری 
ارزی، صنع��ت ف��ولاد و ص��ادرات ح��وزه فولاد 
دچار مش��کل ش��د ه اند. به گزارش چیلان، احمد 
خ��وروش، مدیرعامل مجتمع ف��ولاد کویر گفت: 
صنعت فولاد به دلیل فراهم کردن زیرساخت های 
توسعه در سایر صنایع و ضریب بالای اشتغالزایی، 
یکی از مهم ترین ملزومات تحقق سیاست اقتصاد 
مقاومتی بوده و صادرات این حوزه، شاه کلید حل 
مشکلات اقتصادی اس��ت. وی افزود: متاسفانه با 
تصمیم های نادرس��ت مثل پیمان س��پاری ارزی، 
این حوزه دچار مش��کل ش��ده اس��ت. به عبارت 
بهتر، اجرای ش��رایط پیمان س��پاری ارزی باعث 
شده اس��ت برخی صادرکنندگان اقدام به فروش 
محصولات خود از کانال های غیررسمی کنند که 
همین امر باعث ش��ده آمار انجم��ن فولاد درباره 
صادرات، کمتر از مقدار واقعی آن باشد. خوروش 
خاطرنش��ان ک��رد: آماره��ای جدید گم��رک از 
صادرات فولاد نشان می دهد تقاضا در کشورهای 
منطقه ب��رای محصولات نهایی فولادی بیش��تر 
شده اس��ت. در نتیجه در بخش صادرات فولاد تا 

حدودی از خام فروشی دور شده ایم.

برای رشد صادرات فولاد 
زیرساخت لازم مهیا نیست

در حوزه زیرس��اخت های صنعت فولاد باید بر 
حمل ونقل به ویژه ریلی، اسکله ها و بنادر و تامین 
آب تمرکز بیش��تری کنیم. به گ��زارش چیلان، 
محمد اتاب��ک، مدیرعامل هلدین��گ کاوه پارس 
گفت: در سند چش��م انداز ۱۴۰۴، ظرفیت فولاد 
کشور ۵۵ میلیون تن پیش بینی شده که البته بر 
اساس تقاضای داخلی نیست و باید برای صادرات 
ح��دود ۲۵ میلی��ون تن فولاد که اف��زون بر ۴۵ 
درصد ظرفیت تولید اس��ت، چاره اندیشی جدی 
ش��ود. وی افزود: به هر حال واقعیت این اس��ت 
که برای ص��ادرات این حجم از تولیدات فولادی، 
زیرس��اخت کافی نداریم و بای��د در این زمینه با 
ش��تاب بس��یار بیش��تری پیش برویم تا اهداف 
چش��م انداز ۱۴۰۴ محقق شود. اتابک خاطرنشان 
کرد: ب��ه طور خاص در حوزه زیرس��اخت ها باید 
ب��ر حمل ونقل به ویژه ریلی، اس��کله ها و بنادر و 
تامین آب تمرکز بیشتری کرده و بر اساس برنامه 
م��دون عمل کنیم چراکه اگر ص��ادرات فولاد بر 
اس��اس اهداف تعیین شده در افق ۱۴۰۴ نباشد، 
ب��ا توجه به نیاز حداکث��ر ۳۰ تا ۳۲ میلیون تنی 
بازار داخلی کشور، تولید فولاد با مشکلات جدی 
روبه رو می ش��ود. وی تصریح کرد: از سوی دیگر 
علاوه بر زیرساخت ها، تامین مواد اولیه مورد نیاز 
تولید فولاد، یکی از مهم ترین چالش های توسعه 
این صنعت اس��ت چراکه در افق ۱۴۰۴ س��الانه 
۱۶۴ میلیون تن س��نگ آهن مورد نیاز است اما 
اکن��ون در این بخش فقط حدود ۴۷ میلیون تن 
ظرفی��ت داریم. مدیرعام��ل هلدینگ کاوه پارس 
گف��ت: بنابراین با توجه ب��ه زمان بر بودن فرآیند 
اکتشاف و استخراج، لازم است علاوه بر واگذاری 
پهنه های اکتش��افی به بخش خصوصی، برنامه ها 
در این بخش به طور دوره ای پایش شده و مسائل 
برطرف ش��ود تا دغدغه تامین س��نگ آهن برای 

سرمایه گذاران کاهش یابد.

برندینگ در عرصه فولاد 
ضرورتی انکارناپذیر است

برندینگ در عرصه ف��ولاد ضرورتی انکارناپذیر 
و نقطه عطف هر نظام اقتصادی است. به گزارش 
چی��لان، محمدمه��دی یارجانل��ی، مدیرعام��ل 
ش��رکت صنعت ورق آرین پاژ گف��ت: امروز ایجاد 
هایپرمارک��ت تخصص��ی فولاد با ه��دف متصل 
کردن ش��رکت های کوچک و ب��زرگ و در نهایت 
ایجاد »برند« برای کش��ور ضرورتی انکارناپذیر و 
نقطه عطف هر نظام اقتصادی اس��ت. مدیرعامل 
ش��رکت صنعت ورق آرین پاژ با اعلام این مطلب 
گفت: این ش��رکت برای نخس��تین بار در کش��ور 
درص��دد س��اخت هایپرمارکت ف��ولادی برآمده 
اس��ت تا بهترین خدم��ات ف��ولادی و در نهایت 
محصولی با ارزش افزوده بس��یار بالا را در اختیار 
مصرف کنن��دگان ق��رار دهد. وی ب��ا اعلام اینکه 
آرین پ��اژ با دارا بودن واحد کنترل کیفی بس��یار 
پیش��رفته، توانس��ته اس��ت کیفیت ورق ها را به 
می��زان چش��مگیری ارتق��ا دهد، تصری��ح کرد: 
ای��ن مجموعه با ایج��اد برندین��گ، فعالیت های 

قابل قبولی داشته است. 

بهره ب��رداری از ف��ولاد بردس��یر با س��رمایه گذاری ۳ هزار 
میلی��ارد تومان و اش��تغال ۶۰۰ نفر و گندله س��ازی بوتیا با 
س��رمایه گذاری ۲هزار میلیارد تومان و اش��تغال ۳۰۰ نفر از 
برنامه های معاون اول رئیس جمهوری در سفر به کرمان است.

به گزارش روابط عمومی اس��تانداری کرمان، محمد جواد 
فدایی استاندار کرمان گفت: سفر اسحاق جهانگیری، معاون 
اول رئیس جمهوری به استان کرمان در ۳ بخش بهره برداری 
از پروژه های تولیدی، کلنگ زنی پروژه های عمرانی و شرکت 
در مجم��ع ملی جوانان کش��ور انج��ام می ش��ود. وی افزود: 

برگزاری نشس��ت ها با مسئولان ملی و کش��وری و دعوت از 
آنها برای حضور در استان، یکی از اقدام های استانداری برای 

توسعه و حل مشکلات مختلف استان است.
فدایی با اش��اره به س��فر معاون رئیس جمه��وری و رئیس 
س��ازمان برنام��ه و بودجه در جنوب اس��تان تصریح کرد: در 
مجم��وع این س��فر، مبل��غ ۶۸۶ میلیارد توم��ان اعتبار برای 
۱۶ پ��روژه و مبل��غ ۳۰ میلیارد تومان ب��رای کمیته امداد و 
همچنی��ن اعتبارات خوبی برای بخش کش��اورزی اختصاص 
داده ش��د. استاندار کرمان با اشاره به سفر ۲ روزه معاون اول 

رئیس جمهوری به استان کرمان اظهار کرد: این سفر با هدف 
بررس��ی و حل مسائل و مشکلات اس��تان در ۳ بخش تولید، 
خدمات و شرکت در مجمع ملی جوانان انجام می شود. فدایی 
با اشاره به بهره برداری از ۲ پروژه بزرگ فولاد استان در بخش 
تولید از س��وی معاون اول رئیس جمهوری گفت: بهره برداری 
از فولاد بردس��یر با س��رمایه گذاری ۳ ه��زار میلیارد تومان و 
اشتغال ۶۰۰ نفر و گندله سازی بوتیا با سرمایه گذاری ۲ هزار 
میلیارد تومان و اش��تغال ۳۰۰ نفر در ش��رایط کنونی کشور 
گام بس��یار خوبی برای ایجاد اشتغال خواهد بود. وی با اشاره 

به برنامه های س��فر معاون اول رئیس جمهوری به شهرستان 
جیرفت افزود: در بخش خدمات ش��اهد بهره برداری از پروژه 
گاز در جیرفت با سرمایه گذاری افزون بر ۵۰۰ میلیارد تومان 
خواهی��م بود و بخش زی��ادی از مردم منطق��ه از نعمت گاز 
برخوردار می شوند. فدایی با اشاره به اهمیت پروژه گازرسانی 
به منطقه جنوب و ش��رق اس��تان، افزود: پروژه گازرسانی به 
شهرس��تان های جیرفت و ۲ شهرس��تان نرماشیر و فهرج در 
شرق استان، زمینه بهره مندی جمع زیادی از مردم استان از 

نعمت گاز را فراهم خواهد کرد.

معاون اول رئیس جمهوری ۲ پروژه مهم زنجیره فولاد کرمان را بهره برداری می کند

به گزارش سازمان خصوصی سازی، به دلیل ایفا نشدن 
برخی تعهدات از سوی خریدار قبلی سهام شرکت 

آلومینیوم المهدی و طرح هرمزال )شرکت فروآلیاژ گنو( 
و حال شدن دین مشارالیه، سازمان خصوصی سازی اقدام 
به انتشار فراخوان درباره جایگزینی خریدار پیشین کرده 
و پس از بررسی پیشنهادهای رسیده، قرارداد جایگزین با 

»شرکت مدیریت پروژه های نیروگاهی )مپنا(« بسته شد
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سایه سیاست های امریکا 
بر توافقات آب وهوایی

لاری کودل��و، یک��ی از مش��اوران اقتصادی 
ارش��د دونالد ترامپ، به تازگی گفته است این 
دولت باید یارانه ای ک��ه در اختیار خودروهای 
الکتریک��ی و دیگ��ر فناوری ه��ای مرتب��ط با 

انرژی های نو قرار می گرفته را قطع کند.
تاکنون و در پوش��ش این یارانه ها، خریداران 
خودروهای الکتریک��ی از اعتبار مالیاتی دولت 
ف��درال به ارزش ۲ه��زار و ۵۰۰ ت��ا ۷ هزار و 
۵۰۰ دلار برخوردار می ش��دند. هر چند به نظر 
نمی رسد ترامپ بتواند این طرح را بدون قانون 
کنگ��ره حذف کند اما این حرف در جا و اندازه 
خ��ود مهم تلقی می ش��ود و بخش��ی از الگوی 
مس��تمر جمهوری خواهان مبتن��ی بر حمله به 
فناوری ه��ای مرتبط ب��ا انرژی های جایگزین و 
حمایت از صنایع مرتبط با انرژی های س��نتی 

به شمار می آید. 
ب��ا توس��عه خودروه��ای الکتریک��ی، ان��واع 
خودرو های��ی ک��ه از باتری ها تغذی��ه می کنند 
جایگزی��ن خودروهایی می ش��وند ک��ه از نفت 
ان��رژی می گیرند، در حال��ی که صنعت نفت و 
پتروش��یمی مدت هاست س��تون مهمی برای 
پشتیبانی از جمهوری خواهان به شمار می آید. 
این اتفاق همچنین راهکاری اس��ت که ترامپ 
به وس��یله آن همراه نبودن خود را با اقدامات 
مرتب��ط با مب��ارزه ب��ا تغیی��رات آب و هوایی 
نش��ان می دهد. ع��اوه بر همه اینه��ا، ترامپ 
تاش و تمرکز بس��یاری را صرف این کرده که 
یارانه های انرژی زغال س��نگ را افزایش دهد. 
با این وج��ود به دلایل بس��یاری می توان ادعا 
 کرد توقف یاران��ه خودروهای برقی ایده خوبی

 نیست. 
تئ��وری »اقتص��اد اس��تاندارد« می گوید که 
رایانه ه��ا قیمت های ب��ازار را از حالت طبیعی 
خ��ارج می کنند. لیبرال ها مدت هاس��ت از این 
نظریه در راس��تای مخالفت ب��ا یارانه هایی که 
به انرژی های س��بز تعلق می گرفت، اس��تفاده 

کرده اند. 
ای��ن تئ��وری همچنین می گوی��د که خروج 
قیمت های ب��ازار از حالت طبیعی گاهی اوقات 
می تواند اقتص��اد را کارآمدتر کند. یکی از این 
موارد، آلودگی اس��ت. وقتی یک نیروگاه که با 
سوخت فسیلی، برق تولید می کند، دی اکسید 
کربن به هوا می فرس��تد، آس��یبی که تغییرات 
برآم��ده از آن ایجاد می کند، در بهای برقی که 

این نیروگاه می فروشد، تاثیری ندارد. 
در صورت��ی که گرمایش جهان��ی به کنترل 
درنیاید، آسیب به امریکا در دهه های پیش رو 

بسیار زیاد خواهد بود.
 ای��ن جری��ان می تواند اقتص��اد امریکا را در 
پایان ق��رن جاری می��ادی ۱۰ براب��ر میزان 
کنون��ی کوچک تر کند؛ کاهش��ی که برآمده از 
آتش سوزی های شدید، افزایش سطح آب دریا 
و دیگ��ر پدیده ه��ای مرتبط ب��ا تغییرات آب و 

هوایی خواهد بود. 
سیاس��تی ک��ه اقتصاددانان ب��رای مقابله با 
تغییرات آب و هوایی پیش��نهاد دادند، مالیات 
ب��ر کربن اس��ت و مبتن��ی ب��ر آن، واحدهایی 
که کربن بیش��تری ب��ه جو می فرس��تند، باید 
مالیات بیش��تری بپردازن��د.  اگرچه مالیات بر 
کربن سیاس��ت خوبی به شمار می آید اما یک 
نقطه ضعف سیاس��ی بزرگ در آن وجود دارد. 
مالیات بر کربن در امریکا و در سطح ملی وضع 
می شود، در حالی که گرمایش زمین برآمده از 

رفتار همه جهان است.
 هی��چ کش��وری نمی خواهد فش��ار مالیات 
ب��ر کرب��ن را تحمل کند و از س��ویی دیگر هر 
کش��وری مش��تاق است زغال س��نگ و نفت را 
ارزان مصرف کند. این چنین اس��ت که قوانین 
مرتبط ب��ا تغییرات آب و هوای��ی همچنان در 
گیرودار سیاس��ت های ترامپ و مخالفان آن به 

سر می برد. 
منبع:بلومبرگ
برگردان:ثمنرحیمیراد

نوحاسمیت
ستوننویس

قیمت طا در معامات روز دوش��نبه بازار آسیا تحت تاثیر 
انتظارها برای توقف روند افزایش نرخ های بهره امریکا با وجود 

بهبود ریسک پذیری سرمایه گذاران، ثابت ماند.
به گزارش ایس��نا، هر اون��س طا برای تحوی��ل فوری در 
معامات روز جاری بازار س��نگاپور ۰.۱ درصد رشد کرد و به 

۱۲۸۲.۳۱ دلار رسید.
در ب��ازار امریکا، هر اونس طا برای تحویل در فوریه )نیمه 

بهمن تا نیمه دی( ثابت بود و در ۱۲۸۲ دلار ایستاد.
ب��ه گفت��ه بنجامین لو، تحلیلگر ش��رکت فیلی��پ فیوچرز، 
س��یگنال های بانک مرک��زی امریکا درب��اره احتمال افزایش 
نیافتن نرخ های بهره، مانع رش��د ارزش دلار ش��ده و به طا 
کمک کرده اما اوضاع در بازار سهام، سامان پیدا کرده است.

در فاصله کمتر از ۲ هفته تا زمان برگزاری نخستین نشست 

سیاس��ت پولی بانک مرکزی امریکا در س��ال جاری میادی، 
مقامات ای��ن بانک تردیدی ب��ر جای نگذاش��ته اند که مایل 
هس��تند روند افزایش نرخ های بهره را دس��ت کم برای مدتی 

متوقف کنند.
به��ای ط��ا از انتظار ب��رای نرخ های به��ره پایین تر امریکا 
پش��تیبانی می  کن��د زی��را نرخ های به��ره پایین ت��ر، هزینه 
نگهداری این فلز که سوددهی ندارد را کمتر کرده و جذابیت 

سرمایه گذاری در آن را افزایش می دهد.
رش��د آهس��ته تر اقتصاد جهان، ریزش بازارهای س��هام در 
۳ ماهه انتهای س��ال گذش��ته و تعطیلی بخش هایی از دولت 
ف��درال امری��کا، اعتماد مصرفی را متزلزل ک��رده و روند افت 
هزینه ها نیز بس��یاری از مقامات بانک مرکزی امریکا را نگران 

کرده است.

هر اونس طا برای تحویل فوری از زمانی که در اواسط اوت 
به رکورد پایین ۱۱۵۹.۹۶ دلار س��قوط کرد، تحت تاثیر روند 
نزولی بازارهای س��هام و اف��ت ارزش دلار امریکا بیش از ۱۰ 

درصد رشد کرده است.
معامات بازارهای س��هام آسیایی پس از اینکه وال استریت 
هفته گذش��ته چهارمین رشد هفتگی متوالی خود را به ثبت 

رساند، روز دوشنبه ثابت بود.
بر اساس گزارش رویترز، آمارهایی که دوشنبه منتشر شد، 
نش��ان داد رش��د اقتصاد چین در اواخر سال گذشته آهسته 

شده است.
س��رمایه گذاران همچنی��ن منتظر انتش��ار جزئیات نقش��ه 
جایگزی��ن ترزا می، نخس��ت وزی��ر انگلیس ب��رای خروج از 
اتحادیه اروپا )برکس��یت( هستند که قرار است اواخر دوشنبه 

اعام ش��ود. در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس پالادیوم 
ب��رای تحویل فوری ۰.۴ درصد افزایش یافت و به ۱۳۸۲ دلار 
رسید. این فلز هفته گذش��ته تا رکورد بالای ۱۴۳۴.۵۰ دلار 

صعود کرده بود.
ب��ه گفته تحلیلگران گروه بانک��ی ایِ انِ زِد، نرخ پالادیوم در 
پی سودگیری معامله گران از رشد اخیر نرخ این فلز، کاهش 

پیدا کرده است.
پالادیوم ب��ه دلیل نگرانی ها نس��بت به کمب��ود عرضه در 
افریقای جنوبی و روس��یه در بحبوحه تقاضای بالا، از ابتدای 

ژانویه ۹.۵ درصد رشد نرخ داشته است.
ه��ر اونس پاتین ب��رای تحویل ف��وری ۲.۳ درصد کاهش 
یافت و به ۷۹۶ دلار رس��ید، ه��ر اونس نقره نیز برای تحویل 

فوری ثابت بود و در ۱۵.۳۳ دلار ایستاد.

روند صعودی نرخ طلای جهانی از شتاب افتاد

 ثمنرحیمیراد: 
ایران جیمک��س )دومین همایش و نمایش��گاه 
تخصصی بین المللی اکتشاف مواد معدنی( هفته 
آینده در هتل المپیک تهران برگزار خواهد شد. 
برگزارکننده این رویداد، شرکت رستاک پادویژن 
اس��ت که این همایش و نمایش��گاه را با نگرش 
ویژه بر توس��عه پایدار برپا می کند. دور نخس��ت 
این رویداد به سال ۱۳۹۱ برمی گردد و حالا پس 
از ۴ سال بار دیگر اهالی اکتشاف کشور گرد هم 
می آیند. روزگار معدن در آس��تانه برگزاری این 
رویداد با فعالان بخش اکتش��اف کش��ور به ویژه 
ش��رکت های حاضر در این نمایش��گاه گفت وگو 

کرده و جویای دغدغه های آنها شده است. 
دغدغ�ه�ای�به�ن�ام�تامی�ن�قطعات�و���

تجهیزات�حفاری
ثقف��ی،  امیرحس��ین 
ش��رکت  مدیرعام��ل 
با  دُرکاوش در گفت وگ��و 
روزگارمع��دن ب��ه معرفی 
ش��رکت خ��ود پرداخت و 
گفت: شرکت درکاوش، از 
س��ال ۱۳۸۴ فعالیت خود را شروع کرده است. 
بیش��تر فعالی��ت این ش��رکت ب��ه حفاری های 
اکتش��افی و مغزه گی��ری اختص��اص دارد. این 
ش��رکت ظرفیت ۴۰هزار متری حفاری در سال 
دارد و می تواند تا عمق ۱۴۰۰ متر حفاری انجام 
دهد. درحال حاضر تا ۶۳هزار متر قرارداد حفاری 
داریم و با شرکت های تهیه و تولید مواد معدنی 

ای��ران، گهرزمی��ن، صنای��ع ملی م��س ایران و 
مهراص��ل در اهر همکاری می کنی��م. از ابتدای 
امس��ال نی��ز موفق ب��ه حفاری ۲۱ه��زار متری 

شدیم. 
وی ادامه داد: امسال پس از مدت ها کاوش در، 
در ی��ک روی��داد معدنی ش��رکت می کند و این 
اتف��اق به دلیل همکاری ب��ا انجمن حفاران غیر 
نفتی رخ داد. ما در تاش��یم به س��متی حرکت 
کنیم ک��ه نظر خود را به وس��یله انجمن به هم 

نزدیک تر کنیم. 
ثقف��ی اف��زود: ش��رایط کنون��ی اقتص��ادی، 
بس��یار سخت اس��ت. ظرفیت حفاری کشور نیز 
محدود اس��ت، در حالی که در ۲ س��ال گذشته 
نیاز به حفاری رش��د چش��مگیری داشته است. 
شرکت های حفار غیرنفتی نیز در چنین شرایطی 
باید در کنار هم باش��ند. البته آمار رسمی وجود 
ندارد اما برآوردهای من نشان می دهد با افزایش 
تقاضا برای حفاری روبه رو هستیم، این در حالی 
اس��ت که ظرفیت و توان ماشین آلات ما توسعه 

پیدا نکرده است. 
وی همچنین گفت: با افزایش بی رویه قیمت ها 
نیز رو به رو هس��تیم که به دلیل نوسان بهای ارز 
رخ داده است. در چنین شرایطی، حجم کار هم 
بالا رفته و برای مدیریت و پیش��روی در چنین 
شرایطی نیاز است که شرکت های حفار در کنار 

یکدیگر باشند. 
مدیرعامل دُرکاوش خاطرنش��ان کرد: فضای 
کار مش��ترک، بسیار اس��ت. یکی از هزینه های 
بالای ما، مته ها و لوله های حفاری و در اصطاح 
فن��ی، راد حفاری اس��ت. این راده��ا را می توان 
ب��ا همکاری ش��رکت های عضو انجم��ن حفاران 
و تعامل با ش��رکت های دانش بنیان بومی سازی 
کرد. ش��رکت ها همچنین می توانن��د در زمینه 
استانداردسازی کیفیت خدمات با هم هماهنگ 
ش��وند و خدمات با کیفیت یکس��انی را به دست 

آورند. 
وی افزود: درحال حاضر شرکت ها برای رقابت 
ب��ا یکدیگ��ر کیفی��ت کار را پایی��ن می آورند و 

قیمت ها را دچار تغیی��ر زیادی می کنند. نتیجه 
ای��ن اتفاق ها، کاه��ش کیفیت خدمات اس��ت. 
ه��دف ما از حضور در روی��داد پیش رو، ارتقای 
همکاری های آینده اس��ت. کاوش در برای تمام 
سال آینده قرارداد دارد و در نمایشگاه به دنبال 
بازاریابی نیس��ت. نگرانی ما تامین برخی قطعات 
مانن��د مته ها و رادهای حفاری در آینده نزدیک 
است. ما دغدغه نوسازی ناوگان حفاری را داریم. 
نیازهای بخش حفاری اکتش��افی باید به وسیله 

توسعه واردات یا بومی سازی برطرف شوند. 
نی�از�اصل�ی��� ی�ک�پای�گاه�داده�ای،�

اکتشاف�
کارشناس  زرگر،  افش��ین 
اکتش��اف نیز در گفت وگو 
با روزگار معدن بیان کرد: 
س��ازمان های  ای��ران  در 
که  دارند  وجود  گوناگونی 
در اکتشاف فعال هستند. 
در واق��ع هر ارگانی به طور مجزا ش��روع به کار 
اکتش��افی می کند و منجر به این می شود که به 
طور مثال یک محدوده، بارها اکتش��اف شود. در 
این حوزه نیاز به یک پایگاه داده ای اس��ت، البته 
سازمان زمین شناس��ی داده های خود را منتشر 
می کن��د اما این موضوع درباره همه س��ازمان ها 
صادق نیس��ت، در حالی که بهتر است اکتشاف 
در اختی��ار ی��ک س��ازمان و ترجیحا س��ازمان 
زمین شناس��ی باشد و در عین حال با وجود یک 
پای��گاه داده ای، بخش اکتش��اف کش��ور نظم و 

سامان پیدا کند. در واقع نیاز به فضای مشترکی 
است که شرکت ها دستاوردهای خود را در آن به 

اشتراک بگذارند. 
وی افزود: متولی اکتش��اف، دولت اس��ت که 
به واس��طه س��ازمان زمین شناس��ی ای��ن کار را 
انجام می دهد. اما به این معنا نیس��ت که س��ایر 
س��ازمان ها و بخش ها اعم از خصوصی، دولتی و 
خصولتی، در اکتش��اف نقشی ندارند. ایمیدرو به 
عنوان یک س��ازمان توسعه ای در سال های اخیر 
به اکتش��اف روی آورده، در حالی که اکتش��اف، 
س��ازمان متولی دارد. چنین چیزی نشانه وجود 

ضعف در سازمان زمین شناسی است.
زرگ��ر ادام��ه داد: در هم��ه ج��ای جه��ان، 
س��ازمان زمین شناس��ی متولی اکتشاف است و 
س��ازمان های مرتبط بودجه ه��ای خود را صرف 

این کار نمی کنند. 
درحال حاضر همه معادن ما از ضعف اکتشافی 
در رن��ج هس��تند. در نتیجه هر اندازه س��ازمان 
زمین شناسی در کشور توانمندتر باشد، اکتشاف 

هم توسعه یافته تر خواهد بود. 
زرگ��ر در پایان اظه��ار کرد: در کن��ار نیاز به 
اج��رای سیاس��ت گذاری های یاد ش��ده، نیاز به 
بهره گیری از فنون و تجهیزات به روز اکتش��افی 
ض��رورت دارد. همچنین با وج��ود ظرفیت های 
مطل��وب مواد معدنی اعم از فل��زی و غیر فلزی 
در کش��ور، بحث پایان ذخایر فعلی و نیاز حیاتی 
به کشف کانسارهای جدید )به ویژه کانسارهای 

پنهان و عمیق( به شدت احساس می شود.

تغییرات بنیادی، نیاز امروز و فردای اکتشاف
روزگارمعدن�در�آستانه�برگزاری�ایران�جیمکس�در�گفت�وگو�با�کارشناسان�بررسی�می�کند

گزارش عملکرد س��ال گذشته میادی )۲۰۱۸( شرکت 
ریوتینتو حاکی از رشد ۳۹ درصدی تولید مس تصفیه شده 
و کاهش ۳۸ درصدی زغال س��نگ حرارتی نسبت به سال 
۲۰۱۷ میادی اس��ت. به گزارش روابط عمومی س��ازمان 
توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو(، 
ریوتینتو گزارش عملکرد س��ال گذشته میادی را منتشر 

کرد. 
ریوتینتو ش��رکتی انگلیسی-استرالیایی است و به عنوان 
یکی از بزرگ ترین ش��رکت های فل��زی و معدنی در ۶ قاره 

جهان به ویژه در کش��ورهای استرالیا و کانادا فعالیت های 
معدنکاری انجام می دهد. در این گزارش آمده است: تولید 
زغال س��نگ حرارتی ریوتینتو در سال گذشته میادی به 
۲ میلیون و ۵۲۷ هزار تن رس��ید که حاکی از کاهش ۳۸ 
درصدی نسبت به سال ۲۰۱۷ میادی )۱۳۹۵خورشیدی(  
است. همچنین میزان تولید مس تصفیه شده این شرکت 
از ۱۹۷ هزار و ۲۰۰ تن در سال ۲۰۱۷میادی به ۲۷۴هزار 
و ۸۰۰ تن در س��ال گذشته افزایش یافت که نشان دهنده 
رش��د ۳۹ درصدی تولید این محصول اس��ت. ریوتینتو در 

سال گذشته میادی، ۷میلیون و ۹۸۰هزار تن آلومینا و۳ 
میلیون و ۴۵۸هزار تن آلومینیوم تولید کرد که نس��بت به 
سال پیش از آن به ترتیب ۲درصد و ۳ درصد کاهش نشان 
می دهد. عاوه بر این، میزان تولید بوکس��یت این شرکت 
در س��ال گذش��ته میادی ۵۰ میلیون و ۴۲۱هزار تن به 
ثبت رس��ید و یک درصد کاهش س��الانه را تجربه کرد. در 
این مدت، ریوتینتو۲۹۰میلیون و۸۰۰ هزار تن سنگ آهن 
تولید کرد که حاکی از رش��د ۳ درصدی نس��بت به س��ال 

۲۰۱۷ میادی است. 

میزان تولید طای این شرکت با افت ۳ درصدی از ۲۰۳ 
هزار اونس در س��ال ۲۰۱۷ میادی به ۱۹۸ هزار اونس در 
س��ال گذش��ته میادی کاهش یافت. همچنین تولید نقره 
این شرکت در س��ال گذشته میادی با رشد ۲۱ درصدی 
نسبت به سال پیش از آن به ۲ میلیون و ۸۶۵ هزار اونس 

افزایش یافت. 
در مدت یاد ش��ده، میزان تولید الماس در این شرکت با 
کاهش ۱۵ درصدی نسبت به سال پیش از آن همراه بود و 

۱۸میلیون و ۴۲۷ هزار قیراط به ثبت رسید.

تولید مس تصفیه شده ۳۹ درصد افزایش یافت 

ثقفی: شرایط کنونی اقتصادی، بسیار سخت است. 
ظرفیت حفاری کشور نیز محدود است، در حالی که در 
۲ سال گذشته نیاز به حفاری رشد چشمگیری داشته 
است. شرکت های حفار غیرنفتی نیز در چنین شرایطی 

باید در کنار هم باشند
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در صنایع آهن و فولاد، اسید سولفوریک برای بازیافت 
گازهای آمونیاک که منجر به تولید نمک آمونیوم سولفات 
)محصول جانبی در صنایع فولاد( می شود، مورد استفاده 

قرار می گیرد. همچنین اسید برای رسوب زدایی در 
عملیات اکسیدهای فلزی، چربی ها، نمک ها و حتی 

زنگ زدایی از سطح فولاد، استفاده می شود

اس��تاندار خراس��ان جنوب��ی گف��ت: ۲۰ ت��ن 
طلای قابل اس��تحصال در ۵ محدوده اس��تان در 
شهرستان های خوسف و نهبندان شناسایی شده 

است. 
به گزارش روابط عمومی اس��تانداری خراس��ان 
جنوبی، محمد صادق معتمدیان به س��ایر ذخایر 
معدنی در استان اشاره کرد و افزود: درحال حاضر 
۱۰ میلیون تن مس، ۷ میلیون تن منیزیت، ۵۰۰ 
هزار تن خاک های صنعتی و ۶ میلیون تن پتاس 

قابل استحصال در استان شناسایی شده است.
مهم تری��ن  از  یک��ی  را  س��نگ  زغ��ال  وی   
ظرفیت های معدنی استان دانست و تصریح کرد: 
افزون بر ۷۰ درصد زغال سنگ کشور در خراسان 
جنوب��ی وج��ود دارد؛ این در حالی  اس��ت که ۲ 
میلیارد و ۵۰۰ میلون تن ذخایر قطعی شناسایی 
ش��ده و ۷ میلیارد تن ذخایر احتمالی زغال سنگ 
در استان اس��ت که ظرفیت بسیار مناسبی برای 

توسعه سرمایه گذاری به شمار می رود. 
اس��تاندار خراس��ان جنوبی گفت: بهمن امسال 
بی��ش از ۹۰ محدوده معدنی در اس��تان را برای 
انجام مطالعات اکتشافی سرمایه گذاران به مزایده 

خواهیم گذاشت.
 وی ادام��ه داد: ب��ا عنای��ت ب��ه ظرفیت ه��ا و 
استعدادهای بس��یار خوبی که در استان خراسان 
جنوب��ی وج��ود دارد، از س��رمایه گذاران ب��رای 
مش��ارکت در حوزه ه��ای ف��رآوری، اکتش��اف و 
اس��تخراج مواد معدنی دعوت به سرمایه گذاری و 

همکاری می کنیم. 
به گفته اس��تاندار خراس��ان جنوبی، ۷۰ درصد 
زغال سنگ کشور در خراسان جنوبی وجود دارد.
 معتمدیان، ادامه داد: درحال حاضر ۱۰ میلیون 
ت��ن مس، ۷ میلیون تن منیزی��ت، ۵۰۰ هزار تن 
خاک های صنعت��ی و ۶ میلیون ت��ن پتاس قابل 

استحصال در استان شناسایی شده است. 
وی زغال سنگ را یکی از مهم ترین ظرفیت های 
معدنی استان دانست و افزود: افزون بر ۷۰ درصد 
زغال سنگ کشور در خراسان جنوبی وجود دارد، 
این در حالی اس��ت که ۲ میلی��ارد و ۵۰۰ میلون 
تن ذخایر قطعی شناس��ایی شده و ۷ میلیارد تن 
ذخایر احتمالی زغال سنگ در استان وجود دارد. 
اس��تاندار خراس��ان جنوبی گفت: بهمن امسال 
بی��ش از ۹۰ محدوده معدنی در اس��تان را برای 

مطالع��ات اکتش��افی س��رمایه گذاران ب��ه مزایده 
خواهیم گذاشت. 

وی یادآورش��د: ب��ا عنای��ت ب��ه ظرفیت ه��ا و 
استعدادهایی که در استان خراسان جنوبی وجود 
دارد، از سرمایه گذاران برای مشارکت در حوزه های 
فرآوری، اکتش��اف و استخراج مواد معدنی دعوت 
به س��رمایه گذاری و همکاری می کنیم. بر اساس 
این گزارش، اس��تان مرزی خراس��ان جنوبی ۱۱ 
شهرستان دارد و س��ومین استان پهناور کشور از 

نظر وسعت است.
 درحال حاضر ۵۷۸ معدن با استخراج اسمی ۱۶ 
میلیون و ۹۹۵ هزار تن و سرمایه گذاری ۱۵ هزار 

و ۹۶۹ میلیارد ریال در این استان وجود دارد.
 خراس��ان جنوبی از نظر تعداد معادن و اشتغال 
ایجاد شده در جایگاه چهارم، صدور گواهی کشف 
رتبه پنجم، صدور پروانه اکتش��اف رتبه شش��م و 
ذخیره قطعی، رتبه هفتم کشور را دارد. بیشترین 
ذخایر معدنی استان، مربوط به شهرستان طبس 
است و از نظر س��رانه بهره برداری، شهرستان های 
طب��س، قائنات و نهبندان به ترتیب رتبه های اول 

تا سوم را به خود اختصاص داده اند.

رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
خراس��ان جنوبی گفت: سرمایه گذاری پس 
از انق��لاب در حوزه مع��دن ۱۵ هزار و ۹۶۹ 
میلی��ارد بوده، در حالی که این رقم پیش از 

انقلاب ۰.۵ میلیارد ریال بوده است.
به گزارش ایس��نا، داوود ش��هرکی، اظهار 
ک��رد: درحال حاض��ر ۵۷۸ مع��دن فعال در 
اس��تان با ذخایر قطعی کشف شده افزون بر 
۳۷۰۰ میلیون تن فعال اس��ت، در حالی که 
ذخایر کشف ش��ده در حوزه معدن پیش از 

انقلاب ۲ میلیون تن بوده است.
وی با بیان اینکه این معادن برای ۱۰ هزار 
و ۹۲۳ نفر اش��تغال ایجاد کرده اند، تصریح 
ک��رد: پیش از انقلاب ۱۴ پروانه بهره برداری 
معدنی در اس��تان صادر شده بود که پس از 

انقلاب به ۵۶۰ مورد افزایش یافت.
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
خراس��ان جنوبی افزود: سرمایه گذاری پس 
از انق��لاب در حوزه مع��دن ۱۵ هزار و ۹۶۹ 

میلی��ارد بوده، در حالی که این رقم پیش از 
انقلاب ۰.۵ میلیارد ریال بود.

 ۳۶۰۵ امس��ال،  داد:  ادام��ه  ش��هرکی 
پروان��ه  ثب��ت مح��دوده، ۳۹  درخواس��ت 
اکتش��اف، ۲۰ گواهینامه کشف و ۳۲ پروانه 

بهره برداری صادر شده است.
وی با اش��اره ب��ه رتبه معادن اس��تان در 
کش��ور، افزود: خراسان جنوبی از نظر تعداد 
معادن فع��ال، رتبه چه��ارم، از نظر ذخیره 
قطع��ی رتبه هفت��م و از نظر اش��تغال رتبه 

چهارم کشور را داراست.
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
خراسان جنوبی با اشاره به جایگاه مجوزهای 
معدنی اس��تان در کش��ور، خاطرنشان کرد: 
این اس��تان از نظر پروان��ه بهره برداری رتبه 
دوم ب��ا صدور ۳۲ م��ورد، از نظر گواهینامه 
کش��ف رتبه پنجم با ص��دور ۲۰ مورد و از 
نظر پروانه اکتشاف رتبه نهم را با صدور ۳۹ 

مورد دارد.

 سهم قابل توجه اشتغالزاییشناسایی ۲۰ تن طلای قابل استحصال در خراسان جنوبی
 معادن خراسان جنوبی

 گروهمعدن: 
اس��ید س��ولفوریک یکی از محصولات جانبی 
در برخ��ی صنای��ع معدنی ازجمله مس اس��ت 
اما کارخانه های تولید اس��ید سولفوریک چگونه 
کار می کنند و چگون��ه می توان از محصول این 
کارخانه ها اس��تفاده کرد؟ در گ��زارش پیشِ رو 

پاسخ این پرسش ها را می خوانید.
جلوگی��ری از انتش��ار گاز دی اکس��ید گوگرد 
)SO۲( در ج��و، یک��ی از وظایف صنایع س��بز 
اس��ت. این کار در صنایع معدنی که برای تولید 
از روش ه��ای پیرومتالورژی اس��تفاده می کنند، 
با ساخت کارخانه های اس��ید سولفوریک انجام 

می شود. 
اس��ید س��ولفوریک )H۲SO۴( ازجمله مواد 
پرکاربرد در صنایع شیمیایی و به ویژه تولید کود 
شیمیایی اس��ت. به طور کلی کارخانه های تولید 
اسید س��ولفوریک به ۳ دسته تقسیم می شوند؛ 
کارخانه ه��ای مبتن��ی بر س��وزاندن س��ولفور، 
کارخانه های بازیافت اسید و کارخانه های مبتنی 
بر بازیافت گازهای تولیدی از ذوب به روش های 

پیرومتالورژی. 
ب��ه گزارش مس پرس، در روش صنعتی تولید 
اسید سولفوریک، گوگرد با خلوص بالا را با گرم 
کردن غیرمس��تقیم به حالت مایع در می آورند. 
سپس گوگرد مایع برای سوزاندن به درون کوره 
احتراق انتقال داده شده و گاز حاصل از احتراق، 

تبدیل به اسید سولفوریک می شود. 
کارخانه های بازیافت اسید با جداسازی اسید 
 H۲O و SO۲ س��ولفوریک مصرف ش��ده ب��ه
برای تولید اس��ید تازه اق��دام می کنند. در این 
کارخانه ه��ا همچنی��ن ممک��ن اس��ت گازهای 
سولفیدی استفاده شده )H۲S و CS۲( به اسید 

تبدیل شوند. 
به ع��لاوه ب��ا گازهای SO۲ ناش��ی از ذوب به 
روش پیرومتالورژی هم می توان به تولید اس��ید 
سولفوریک دس��ت زد. فلزاتی مانند مس، روی، 
آه��ن، مولیبدن و نیکل ازجمل��ه فلزات معدنی 
هستند که می توان از فرآیند ذوب آنها به تولید 
دی اکس��ید گوگرد مورد نیاز کارخانه های اسید 

سولفوریک رسید. 
گاز  س��ولفوریک،  اس��ید  کارخانه ه��ای  در 
پاکس��ازی  بخ��ش  از  گوگ��رد   دی اکس��ید 
ب��رج  وارد   )gas-cleaning section(

خشک کننده )drying tower( می شود.
 در این برج، رطوبتی که ممکن اس��ت باعث 
خوردگی در کارخانه ش��ود، ب��ه کمترین میزان 
می رسد. س��پس دمای گاز افزایش پیدا می کند 

تا برای ترکیب با کاتالیست آماده شود.
 آن��گاه دی اکس��ید کرب��ن در فرآین��دی به 
تری اکسید گوگرد تبدیل می شود. در گام بعدی 

ب��ا انجام یک مرحله جذب،  تری اکس��ید گوگرد 
جدا شده و اسید سولفوریک تولید می شود.

مصارف�اصلی�اسید�سولفوریک��
اس��ید س��ولفوریک، کاربردهای بس��یاری در 
صنای��ع مختل��ف دارد؛ تولید کود ش��یمیایی، 
اس��تخراج فلزات، اس��تفاده ب��رای واکنش های 
ش��یمیایی، تصفی��ه پس��اب ها و اس��تفاده در 
پالایش��گاه های نفت برخی از این کاربردهاست 
اما عمده ترین کاربرد اس��ید س��ولفوریک، تهیه 
کود ش��یمیایی فسفاته اس��ت و ۶۰ درصد بازار 
این محصول، مربوط به کودهای شیمیایی است.
به عن��وان  همچنی��ن  س��ولفوریک  اس��ید 
الکترولیت در باتری های اس��یدی مورد استفاده 
قرار می گیرد. به علاوه اسید سولفوریک به عنوان 
عام��ل آب گیری بس��یار ق��وی در واکنش های 

شیمیایی کاربرد دارد. 
از اس��ید س��ولفوریک در اس��تخراج فلزات��ی 
چون مس، روی و س��رب یا اس��تخراج اورانیوم 

و وانادیوم استفاده می شود. 
در صنای��ع آهن و فولاد، اس��ید س��ولفوریک 
ب��رای بازیاف��ت گازهای آمونیاک ک��ه منجر به 
تولید نمک آمونیوم س��ولفات )محصول جانبی 
در صنایع فولاد( می ش��ود، مورد اس��تفاده قرار 
می گیرد. همچنین اس��ید برای رسوب زدایی در 
عملیات اکس��یدهای فل��زی، چربی ها، نمک ها 
و حت��ی زنگ زدایی از س��طح فولاد، اس��تفاده 

می شود.
اسید سولفوریک در تولید نمک های سولفات 
مس )کات کبود(، منگنز، نیکل، آهن )زاج سبز 
و زاج س��فید(، سدیم، آلومینیوم و روی، کاربرد 

دارد. 
از س��ایر مصارف اسید سولفوریک می توان به 
تولید روغن موتور، تصفیه روغن های موتور کار 

کرده و تولید گریس، اشاره کرد. 
در تصفیه آب و پس��اب و کنترل pH احیای 
رزین های مب��دل یونی به منظور رس��وب دهی 

یون ه��ا و در نهایت تولی��د آب عاری از یون نیز 
اسید سولفوریک کاربرد دارد. 

در صنعت چرم به منظور حذف چربی از چرم 
خام، در صنعت لاستیک سازی برای شست وشو 
و کنترل pH، در نس��اجی ب��رای تثبیت رنگ 
پارچه، نخ و همچنین خنثی س��ازی و در صنایع 
ش��وینده در واحد سولفوناسیون و تولید محلول 
چربی گی��ر نیز از اس��ید س��ولفوریک اس��تفاده 

می شود.
از اس��ید س��ولفوریک همچنی��ن در تهی��ه 
اس��یدهایی مانن��د اس��ید نیتری��ک و اس��ید 
کلریدریک استفاده می ش��ود. به عنوان مثال در 
اثر واکنش اس��ید س��ولفوریک با نمک س��دیم 
کلری��د )نم��ک خوراک��ی(، اس��ید کلریدریک 

به دست می آید.
مهم�ترین�رویداد�محیط�زیستی��

در همی��ن زمینه، محمدرضا بنی اس��دی راد، 
مدیرعامل ش��رکت مس، گفت: بدون ش��ک با 
راه اندازی این طرح، شاهد رقم خوردن مهم ترین 

رویداد محیط زیستی شرکت مس هستیم.
ب��ه گفت��ه مدیرعام��ل ش��رکت م��س، این 
ش��رکت در ۴۰ س��ال گذش��ته، در کنار تولید، 
رعای��ت  را  محیط زیس��تی  الزام��ات  همیش��ه 
ک��رده و با بهره ب��رداری از کارخانه اس��ید برای 
 همیش��ه ب��ه یک صنعت س��بز تبدی��ل خواهد 

شد.
بنی اسدی راد با اش��اره به اینکه درحال حاضر 

حدود ۷ درصد اسیدس��ولفوریک داخل کش��ور 
از س��وی ش��رکت م��س تولی��د می ش��ود و با 
بهره ب��رداری از کارخان��ه ۶۰۰ هزار تنی اس��ید 
سرچش��مه، ظرفیت تولید اسید شرکت مس در 
مجتمع مس سرچش��مه به حدود ۹۰۰ هزار تن 
می رس��د، گفت: با این میزان تولید و احتس��اب 
اینکه مصرف کنونی کشور ۸۰۰ هزار تن است، 

مازاد نیاز در بازار داخلی ایجاد می شود.
وی تصری��ح کرد: بنابراین ش��رکت مس برای 
مصرف مازاد اسید، تمهیداتی چون مشارکت با 
واحدهای فعلی مصرف کننده اسیدس��ولفوریک، 
کس��ب بازار صادراتی، ایجاد ظرفیت های جدید 
مصرف اسیدسولفوریک، تولید اسید فسفریک و 

کود شیمیایی را در نظر گرفته است.
در  اینک��ه  ب��ه  اش��اره  ب��ا  بنی اس��دی راد 
کن��ار راه ان��دازی کارخان��ه اس��ید، اقدام��ات و 
برنامه ریزی ه��ای خوبی در زمینه فروش داخلی 
و صادرات اس��ید انجام شده اس��ت، اظهار کرد: 
در ۲ ماه گذش��ته، امور فروش ش��رکت مس با 
مصرف کنن��دگان عمده اس��ید در کش��ور، مثل 
صنعت س��رب و روی و عرضه اس��ید در بورس 

کالا رایزنی داشته است. 
علاوه ب��ر این، ب��ا چند ش��رکت خارجی نیز 
مذاک��ره ش��ده و درصورتی که زیرس��اخت های 
ریلی به موقع آماده ش��وند، از اوایل س��ال آینده 

می توانیم صادرات را انجام دهیم.

کارخانهاسیدسولفوریک،صنعتیسبزدرخدمتمحیطزیست
به�مناسبت�بهره�برداری�از�کارخانه�تولید�محصول�جانبی�مس

کشف معدن سنگ 
آلاباستر در جنوب فارس 

کارش��ناس مس��ئول ام��ور مع��ادن س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت فارس گفت: با مطالعات 
زمین شناسی و اکتش��افات معدنی، ظرفیت های 
مناسبی از این آلاباس��تر، در جنوب استان و در 
بخش اشکنان شهرس��تان لامرد شناسایی شده 
که با نظارت س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت 
اس��تان، بخش خصوصی در حال انجام عملیات 
اکتش��افی بوده و ذخایری از این ماده معدنی به 

طور دقیق شناسایی شد ه اند.
به گزارش خبرگزاری صداوسیما رضا افشاری، 
افزود: آلاباس��تر شناسایی شده در اشکنان لامرد 
بر خلاف س��ایر آلاباس��ترهای کش��ور به دلیل 
ضخامت، نزدیکی به بنادر جنوبی کشور و شرایط 
مناس��ب صادرات، مورد توجه س��رمایه گذاران و 
بازارهای داخلی و خارجی بوده و ظرفیت معدنی 

جدیدی را برای استان ایجاد کرده است.
سنگ آلاباس��تر با ویژگی ش��گفت انگیز عبور 
هر طیف رنگی نور به عنوان خاص ترین س��نگ 

تزئینی استفاده می شود.
ای��ن س��نگ در هتل ه��ا،  اف��زود:  افش��اری 
س��اختمان های هنری، دکوراسیون و مصنوعات 
س��نگی شامل لوس��تر، وس��ایل تزئینی، آباژور، 
مبلمان و مجسمه های نورانی مورد استفاده قرار 
می گیرد. وی افزود: این ماده معدنی به رنگ های 
س��فید، دودی، خاکس��تری و صورتی بوده و در 
محدوده های اکتش��افی اس��تان فارس برخلاف 
س��ایر نقاط کشور، لایه های این ماده تا ضخامت 

۳ متر نیز قابل مشاهده است.
کارشناس مسئول امور معادن سازمان صنعت، 
معدن و تجارت فارس، گفت: کشورهای اسپانیا، 
ایتالی��ا و امری��کا از تولیدکنن��دگان اصل��ی این 
محصول هس��تند که با ف��رآوری و صادرات آن، 

سود قابل توجهی به دست می آورند.
در کش��ور ما ناشناخته ماندن و نبود تجهیزات 
فناوری و دانش فنی خاص فرآوری این س��نگ، 
باعث شده است از این ذخیره با ارزش در کشور، 
بهره مناس��بی برده نش��ود و از ارزش افزوده آن 

محروم شویم.
اس��تان ف��ارس ۵۸۴ معدن فعال ب��ا ظرفیت 
برداش��ت حدود ۵۰ میلیون تن ماده معدنی در 
سال را دارد و ۷۹ هزار و ۷۰۸ نفر در این معادن 

به کار مشغول هستند.

طبس ۲میلیون تن ماده 
معدنی تولید می کند

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان 
طب��س، گف��ت: س��الانه بی��ش از ۲ میلیون تن 
ماده معدنی از معادن این شهرس��تان استخراج 

می شود.
به گزارش باش��گاه خبرن��گاران جوان، محمود 
زارع نیا با اش��اره به اینکه طبس یک شهرس��تان 
معدنی اس��ت، گفت: این شهرستان ۱۴۷ پروانه 
بهره برداری دارد. وی، ذخایر قطعی کش��ف شده 
در استان را ۲ هزار و ۷۲۳ میلیون تن عنوان کرد 
و افزود: اشتغال پروانه های بهره برداری معادن نیز 
افزون بر ۷ هزار و ۲۰۰ نفر اس��ت.  زارع نیا گفت: 
شهرس��تان طبس درباره تعداد، ذخیره قطعی و 
اشتغالزایی، رتبه نخست اس��تان را دارد. رئیس 
اداره صنعت، معدن و تجارت طبس، افزود: حدود 
۷۶ درصد ذخایر زغال سنگ کشور و بزرگ ترین 
کارخانه کنسانتره زغال سنگ با ظرفیت سالانه 
یک میلیون تن کنس��انتره در شهرستان طبس 
قرار دارد. وی با بیان اینکه کارخانه زغال ش��ویی 
فعال در شهرستان در منطقه پروده طبس است، 
گفت: عمده زغال سنگ آن به ۲ نوع کُک شو در 
س��مت پروده، نایبند و زغال سنگ حرارتی قرار 
دارند. زارع نیا افزود: ۶۵ درصد ذخایر زغال سنگ 
و ۲۴ معدن زغال س��نگ در طبس وجود دارند 
که حدود ۲۰ تن ماده معدنی بهره برداری شده و 
زمینه اشتغال حدود ۷ هزار نفر به طور مستقیم 
فراهم شده اس��ت. رئیس اداره صنعت، معدن و 
تجارت طبس اظهار کرد: این شهرستان از لحاظ 
مواد معدنی نیز ۱۶ درصد نسبت به سال گذشته 

افزایش تولید داشته است.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان 
بیان ک��رد: به مناس��بت چهلمین بهار پی��روزی انقلاب 
اسلامی ایران، ۶پروژه صنعتی و معدنی با حضور خانواده 

شهدا و مسئولان ملی و استانی، کلنگ زنی خواهد شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت همدان، حمیدرضا متین، گفت: بهمن امسال، روند 
اجرایی چندین طرح در زمینه های تولید انواع پوش��اک، 
فروس��یلیس، منگنز و شمش منیزیم با توجه به فرآوری 
مواد معدنی موجود در اس��تان آغاز می ش��ود؛ تعدادی از 

این طرح ها دارای مصوبه هایی از محل تس��هیلات صنایع 
روس��تایی و عشایری در بخش سرمایه ثابت و در گردش 
 هس��تند و در آین��ده نزدیک ب��ه بهره ب��رداری خواهند 

رسید.
متین ب��ه س��رمایه گذاری ۸۵۰۰ میلی��ارد تومانی در 
واحدهای موصوف تولیدی اش��اره کرد که زمینه اشتغال 
مس��تقیم ۱۱۴۰ بومی شهرستان های ملایر و تویسرکان 

را فراهم خواهد کرد.
وی بی��ان کرد: ف��رآوری کانی غیرفلزی فروس��یلیس 

از مزیت نس��بی منطقه ای برخوردار اس��ت که به منظور 
اس��تفاده بهینه برای فرآوری م��واد اولیه باهدف افزایش 
چند صد برابری ارزش افزوده و جلوگیری از خام فروش��ی 
برای تهیه انواع شیشه و ظروف کریستال، مورد استفاده 

قرار می گیرد.
ب��ه گفته این مقام مس��ئول، فلز منگن��ز به عنوان یک 

عنصر آلیاژی در صنایع فولادسازی کاربرد دارد. 
فلز منیزیم در ساخت قطعات خودرو و هواپیما استفاده 
تولیدات خاص و استراتژی است.می شود که نشانه ورود استان همدان به انواع شاخه های 

کلنگ زنی ۶ پروژه صنعتی و معدنی در همدان



اسلب »سی ای اس« ارزان تر شد
دو هفته گذشته اسلب صادراتی سی ای اس ارزان تر شده تا توجه خریداران را 
به خود جلب کند. از این رو معاملات چش��مگیری نهایی شده است. به گزارش 
ایفنا به نقل از متال اکس��پرت، از طرف��ی انتظار می رود تقاضای ترکیه هم بهتر 
ش��ود و به بهبود نرخ اسلب سی ای اس کمک کند. نرخ پیشنهادی فعلی اسلب 
س��ی ای اس ۳۹۰ تا ۴۰۵ دلار هر تن فوب است درحالی که اوایل ژانویه ۴۰۵ تا 
۴۱۰ دلار هر تن فوب بود. در آس��یا اسلب سی ای اس ۴۲۵ تا ۴۳۰ دلار هر تن 
سی اف آر ۴۰۰ تا ۴۰۵ دلار هر تن فوب است. البته معاملاتی در ۱۰ تا ۱۵ دلار 

ارزان تر هم نهایی شده است.

قیمت مقاطع صادراتی سی ای اس 
کاهش یافت

۳ هفته گذش��ته مقاطع سی ای اس نزولی بوده اس��ت. تقاضا در افریقا و اروپا 
نزولی است و در کل جو بازارهای جهانی ضعیف است. به گزارش ایفنا به نقل از 
متال اکسپرت، میلگرد تولید فوریه )نیمه بهمن تا نیمه اسفند( سی ای اس ۴۳۰ 
تا ۴۴۰ دلار هر تن فوب اس��ت، درحالی که ۳هفته قبل ۴۵۰ تا ۴۶۰ دلار بود. 
در تناژ بالا میلگرد اوکراین در این سطوح نرخ به آسیا فروخته شده است. البته 
در کل رکود فصلی تقاضا بر بازار حاکم اس��ت. فعالان بازار معتقدند برای آنکه 
مقاطع س��ی ای اس در بازارهایی که ترکیه در آن حضور دارد، رقابتی شود باید 

قیمت ها را پایین تر بیاورند.

بازار صادرات بیلت سی ای اس در رونق
رونق تقاضا در خاورمیانه و آسیا موجب شد عرضه کننده های بیلت سی ای اس 
فروش خوبی داش��ته باش��ند. البته هنوز تقاضا برای بیلت سی ای اس در ترکیه 
ناچیز است. به گزارش ایفنا به نقل از متال اکسپرت، بیلت تولید فوریه سی ای اس 
۴۰۰ تا ۴۰۳ دلار هر تن فوب اس��ت، درحالی که یک هفته قبل ۳۹۷ دلار بود. 
بیش��ترین تقاضای روزهای گذشته از کشورهای عرب حوزه خلیج فارس و آسیا 
بوده اس��ت. ۱۰۰ هزار تن بیلت اوکراین به عربس��تان با این نرخ فروخته شده 

است.
در آسیا نیز بیلت سی ای اس از ۴۴۵ دلار هفته قبل به ۴۴۵ تا ۴۵۰ دلار هر 
تن س��ی اف آر رس��یده و موردقبول خریداران است. در خاور دور ۲۰ تا ۳۰ هزار 
تن بیلت روس��یه در ۴۲۰ دلار هر تن فوب معامله ش��ده اس��ت. بیلت اوکراین 
ه��م در ۴۰۰ دلار ه��ر تن فوب به فیلیپین فروخته ش��ده که ۴۴۶ دلار هر تن 

سی اف آر است.

� صادرات سنگ آهن ایران در پی افزایش هزینه های حمل دریایی کاهش 
یاف��ت. با توجه به افزایش هزینه حمل ونقل دریایی، صادرات س��نگ آهن ایران 
در س��ال گذش��ته میلادی به میزان ۳۵درصد کاهش یافت و به ۱۶ میلیون و 
۲۲۰ هزار تن محدود ش��د. منابع تجاری می گوین��د، هزینه های حمل دریایی 
برای محموله س��نگ  آهن از ایران به چین به طور پیوس��ته به دلیل محدودیت 
تعداد خطوط کش��تیرانی که حاضر هس��تند در ش��رایط تحریم فعالیت کنند، 
افزایش می یابد. ازطرفی به علت این افزایش در حمل، دیگر صادرات سنگ آهن 
کم عیار )زیر ۵۷درصد( توجیه ندارد. در چنین ش��رایطی، تاجران روی صادرات 
محموله های س��نگ آهن پرعیار، کنس��انتره و گندله از ایران به چین به منظور 

دستیابی به حاشیه سود معقول متمرکز شده اند.
� دپوی موجودی سنگ آهن کارخانجات فولاد چین تکمیل شد. براساس 
اعلام مای اس��تیل که به تازگی نسبت به خرید کواس��تیل و بومتال اقدام کرده 
و تنها س��ایت رس��می حال حاضر چین برای تحلیل بازار در حوزه س��نگ آهن 
و فولاد اس��ت، دپوی موجودی سنگ آهن فولادس��ازان چین تا ۱۸ ژانویه )۲۸ 
دی( تکمیل ش��د. این دپو برای هریک از فولادس��ازان چینی برای ۳۴ روز و تا 
۲۰ فوریه )۱ اس��فند( و بع��د از تعطیلات عید ش��کوفه های چین تکافوی نیاز 
سنگ آهن شان خواهد بود. در سال گذشته و قبل از عید سال نو چینی، دپوی 
س��نگ آهن فولادسازان برای ۳۵ روز برنامه ریزی ش��ده بود. با این حساب باید 
منتظر باز ش��دن دوباره بازار چین در نیمه فوریه و ش��روع خرید محموله های 

جدید دریایی بود.
� تمای��ل چی��ن به واردات س��نگ آهن به علت نزدیکی به س��ال نو چین 
کاهش یافت. کاهش فعالیت های تجاری در خرید و واردات محموله های دریایی 
س��نگ آهن به علت نبود تمایل خرید در فولادسازهای چینی به وقوع پیوست. 
به همین دلیل ش��اخص پلتس س��نگ آهن ۶۲درصد را در ۱۷ ژانویه )۲۷ دی( 
۷۴.۷۵ دلار برای تحویل در بندرهای شمال چین اعلام کرد که ۴۵ سنت کمتر 
از روز قبل اس��ت. در این رابطه و براس��اس روال هرسال، قبل از آغاز تعطیلات 
س��ال نو چین در اوایل ماه آینده میلادی، کارخانه های فولادسازی از موجودی 
بندرها برای تامین نیازهای تولیدی خود استفاده می کنند. در عین حال، تقاضا 
برای فاین MAC و فاین Yandi نیز کاهش یافته است زیرا کارخانه ها به علت 
کاهش مقررات س��ختگیرانه زیست محیطی در چین، دیگر تمایل به استفاده از 

ماده معدنی با آلومینای کم ندارند.
� واردات س��نگ آهن چین به پایین ترین س��طح در ۸ سال گذشته رسید. 
براس��اس داده های اداره گمرک کش��ور چین، واردات س��نگ آهن این کش��ور 
به پایین ترین س��طح در ۸ س��ال گذش��ته رسید و در س��ال گذشته میلادی با 
یک درص��د افت، به یک میلی��ارد و ۶۴ میلیون تن رس��ید. از اکتبر )نیمه مهر 
تا نیمه آبان( گذش��ته چین ش��اهد کاهش حجم واردات در مقایس��ه با س��ال 
گذشته بود زیرا فولادسازان به دنبال کاهش نرخ فولاد، واردات را کاهش دادند. 
علاوه براین، چین انتظار دارد میزان مصرف س��نگ آهن خود را در س��ال جاری 
میلادی کاهش دهد زیرا براساس پیش بینی موسسه های برنامه ریزی و پژوهشی 
صنعت متالورژی چین، تولی��د فولاد در اثر کاهش تقاضا در بازارهای داخلی و 

جهانی، روند نزولی خواهد داشت.
منبع: کانال تلگرام کیوان جعفری طهرانی 

روی خط خبر 

اخبار کوتاه 

 گروه معدن: 
»آینده مس روش��ن اس��ت« ای��ن جمله 
بس��یاری از تحلیلگران اس��ت. آنها تقاضای 
فلز س��رخ تا س��ال ۲۰۲۳ میلادی )۱۴۰۲ 
خورش��یدی( را افزایشی می دادند اما دلایل 
تحلیلگران برای چنین نظر قاطعی چیست؟
به گ��زارش عص��ر مس آنلاین موسس��ه 
مَت مَچ که یک شرکت تحلیل داده در حوزه 
فلزات است، ۶ دلیل اصلی برای اینکه تقاضا 
ب��رای مس تا س��ال ۲۰۲۳ میلادی افزایش 
خواهد یافت را برشمرده است. این موسسه 
می گوید در س��ال ۲۰۲۳ حج��م بازار مس 
۱۷۲ میلی��ارد دلار خواهد ب��ود و اما دلایل 
چنین گ��ردش مالی عظیمی در ب��ازار فلز 

سرخ چیست؟
۱- پایداری: دوس��وم مس��ی که از س��ال 
۱۹۰۰ تاکن��ون تولید ش��ده، هنوز در چرخه 
اس��ت. با افزایش نگرانی های زیست محیطی 
و قرار گرفت��ن ضرورت توجه به پایداری کره 
زمی��ن در فهرس��ت اولویت های کش��ورهای 
جه��ان، صنایع بیش از گذش��ته به س��مت 
اس��تفاده از مس خواهند رف��ت. مس نه تنها 
می توان��د جایگزین موادی مانند پلاس��تیک 
شود که نقشی اساسی در بازیافت دیگر فلزات 
مانند نقره، طلا و نیکل دارد. س��الانه در کل 
جهان ۸.۵ میلیون تن مس بازیافت می شود.

۲- خودروهای برق��ی: انجمن بین المللی 
م��س )ICA( می گوید انتظار می رود تعداد 

وسایل نقلیه الکتریکی و هیبریدی جاده ای 
تا س��ال ۲۰۲۷ میلادی به ۲۷ میلیون عدد 
برس��د. وس��ایل نقلیه باتری دار در مقایسه 
ب��ا خودروهای موت��ور احت��راق داخلی، به 
۱۳۰ پوند مس بیش��تر نیاز دارند. بنابراین 
این وس��ایل نقلیه الکتریکی و هیبریدی تا 
س��ال ۲۰۲۷ میلادی )۱۴۰۶ خورشیدی( 
۶۰۰ هزار تن تقاض��ای اضافی به بازار مس 

می افزایند.
۳- بحران آب: در سراس��ر جهان مردم با 
خشکسالی ش��دید، سیل و منابع آبی آلوده 

روبه رو هس��تند. رش��د جمعیت، گرم شدن 
ک��ره زمی��ن و زیرس��اخت های ناکارآمد به 
بدتر ش��دن این روند می انجامد، مگر اینکه 
اقداماتی جدی در این زمینه انجام شود. در 
ای��ن میان مس به عنوان یک م��اده بادوام، 
قاب��ل بازیافت و غیرقابل نفوذ، در تامین آب 

پاک نقشی حیاتی خواهد داشت.
۴- ان��رژی الکتریک��ی: ب��ر اس��اس یک 
مطالع��ه ک��ه در ۲۰۱۷ می��لادی )۱۳۹۶ 
خورشیدی( ازسوی آژانس بین المللی انرژی 
)IEA( انجام ش��ده اس��ت، در س��ال های 

پیش رو انرژی الکتریک��ی به طور فزاینده ای 
جایگزین س��وخت های فس��یلی می ش��ود. 
درنتیجه میلیون ها وس��یله جدید الکتریکی 
از تهوی��ه مطبوع گرفته تا وس��ایل نقلیه و 
بات��ری که نیاز به برق دارن��د، تولید خواهد 
ش��د. بخش عمده ای از انرژی موردنیاز این 
وسایل به وسیله مس حمل و توزیع می شود. 
به علاوه باید اش��تیاق جهان��ی به انرژی های 
تجدیدپذی��ر را درنظر داش��ت؛ مزارع انرژی 
ب��ادی و خورش��یدی تقاض��ا ب��رای مس را 

افزایش خواهند داد.

۵- س��لامت: امید ب��ه زندگ��ی در تمام 
جه��ان افزایش پیدا ک��رده اما بر س��ر راه 
عم��ر دراز چالش ه��ای متفاوت��ی وج��ود 
دارد. یک��ی از مهم تری��ن ای��ن چالش ه��ا 
مقاومت آنتی بیوتیکی اس��ت که باعث شده 
س��ازمان های بین المللی بهداشت و درمان 
س��خت تر از همیش��ه کار کنن��د ت��ا خطر 
عفونت عمومی را به حداقل برس��اند. مس 
به خاطر خاصی��ت ضدمیکروب��ی ، ماده ای 
ایده آل ب��رای اس��تفاده در مناطق عمومی 
مانند بیمارس��تان ها، مدرسه ها و سالن های 
ورزشی است. بلومبرگ مارکِتز معتقد است 
برنامه های بهداش��ت عموم��ی تقاضا برای 
مس را در طول ۲۰ سال آینده هرسال یک 

میلیون تن افزایش می دهند.
۶- معماری سبز: همان طور که در صنعت 
خودرو و انرژی هم دیدیم، صنایع س��بز به 
دغدغه جهان امروز تبدیل شده اند. از این رو 
معم��اران درتلاش هس��تند با اس��تفاده از 
م��س آثار مخرب س��اختمان های جدید بر 
محیط زیس��ت را کاهش دهند. در امریکای 
ش��مالی، م��س ب��رای پوش��اندن و تزئین 
س��اختمان ها اس��تفاده می ش��ود تا دوام و 
پایداری س��اختمان را ب��الا ببرد. همچنین 
ویژگ��ی مقاومت در برابر خوردگی که مس 
دارد، به این س��اختمان ها کمک می کند تا 
آس��یب های ناشی از ش��رایط آب وهوایی را 

تاب بیاورند.
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آنچ�ه می ت�وان آن را معدنکاری دس�تی 
نام داد، یک�ی از معدود راهکارهایی اس�ت 
به ط�ور  افریقایی ه�ا  آن،  وس�یله  ب�ه  ک�ه 
 مس�تقیم از منابع طبیعی این قاره بهره مند 

می شوند. 

معدنکار دس�تی به کارگری گفته می شود 
ک�ه در مع�ادن کوچک مقی�اس کار می کند، 
معادن�ی ک�ه به طور رس�می در ی�ک پروژه 
معدن�ی ک�ه از س�وی ی�ک ش�رکت اداره 
می ش�ود، برپا نش�ده اند و اف�رادی که آنها 

را ب�ه راه انداخته اند، با اس�تخدام کارگرانی 
ک�ه با اب�زار ابتدایی و دس�تی کار می کنند، 

استخراج منابع طبیعی را به پیش می برند. 
ای�ن کارگ�ران درواق�ع کارگ�ران فصلی 
به ش�مار می آیند که در فصل های بارانی در 

مزرعه ها و در فصل سرد و خشک در معادن 
کار می کنند. 

منبع: کوارتز
تاریخ انتشار: 27 ژوئیه 201۸ )5 مرداد 1397( 
برگردان: ثمن رحیمی راد 

روایتی از زندگی معدنکاران دستی در معادن افریقا 
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